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ĻECHOAUSTRALAN V OBJEKTIVU KAMERY  
ĻESK£ TELEVIZE 
 
Barbara Semenov 
 
Prvn² den tohoto roku mi v emailov® poġtŊ pŚist§la n§sleduj²c² zpr§va ï 
ĂDobrĨ den na prahu nov®ho roku.  Jsem autorkou poŚadu Babylon,  
kterĨ uģ dvan§ctĨm rokem pŚin§ġ² na obrazovky Ļesk® televize dobr® 
zpr§vy o lidech, kteŚ² ģij² jinde, neģ jsou jejich koŚeny - http://
www.ceskatelevize.cz/porady/1131721572-babylon.  A protoģe se za 
mŊs²c chyst§me na nat§ļen² v Austr§lii, r§da bych se v§s zeptala, zdali 
byste mohla bĨt dalġ² protagonistkou takov®ho pŚ²bŊhu.  SamozŚejmŊ 
jich budeme toļit v²ce, ale byla bych moc r§da, kdybyste i vy s nat§ļe-
n²m souhlasilaé  Marta RŢģiļkov§, dramaturg, reģis®r, Ļesk§ televize, 
Televizn² studio Ostravañ. 

   DramaturgynŊ, reģis®rka, redaktorka, cestovatelka, organiz§torka a vŢbec n§ramn§ holka, jak jsem pozdŊji 
v Austr§lii poznala, mŊla ġtŊst², ģe mne v lednu zastihla jeġtŊ v Praze.  Nelenila a spolu s kameramanem Kronuslavem 
Keteleġem, kter®mu t²m p§dem nikdo neŚekne jinak neģ Kiko, pŚijeli jedno proslunŊn® zimn² dopoledne na naġi prvn² 
schŢzku v obl²ben® praģsk® kav§rnŊ.  To jsem jeġtŊ nevŊdŊla, ģe maj² vz§cnĨ dar nebo sp²ġ profesn² n§vyk, si - jak se 
Ś²k§ - Ăpadnout se svĨm respondentem do okañ bŊhem prvn²ch p§r minut.  Byla jsem pozdŊji svŊdkem t®to situace jeġ-
tŊ nŊkolikr§t, kdy se uģ v Austr§lii jeġtŊ se zvukaŚem ġt§bu Viktorem PokornĨm dok§zali bŊhem prvn²ch bezprostŚed-
n²ch chvil sezn§men² st§t pokaģd® v²tanĨmi hosty 
v krajanskĨch rodin§ch a jejich dom§cnostech. 
   Na ot§zku, koho bych vytipovala jako zaj²mav®ho 
krajana k nat§ļen², mne napadal pŚ²mo celĨ seznam 
jmen ï vģdyŠ sama propaguji slogan ļasopisu  
ĂCo krajan, to pŚ²bŊhñ ï a poznala jsem v Austr§lii tolik 
pozoruhodnĨch ĻechŢ!  Nemus²m chodit daleko, staļ² 
pŚispŊvatel® a ļten§Śi naġeho listu ï publicista  
a zvŊrol®kaŚ Miloġ Ondr§ġek, zakladatelka ļesk®ho 
rozhlasov®ho vys²l§n² SBS Jana Reichov§ a jej² 

nem®nŊ aktivn² manģel ZdenŊk, b§sn²k a liter§rn² pŚekladatel 
Josef Tom§ġ, velk® propag§torky ļesk® hudby Miluġka Ġimko-
v§ a Ivana Snaidr, dobroļinnĨ ultramaratonec Vlast²k ĠkvaŚil, 
liter§t a pr§vn²k, pamŊtn²k BoŚek Ġindler, zakladatel umŊleck®-
ho r§mov§n² a pozlacov§n² v Austr§lii Jan KoġŔar, expert pŚes 
ot§zky imigrace Ivan KolaŚ²k, Śeditelka a zakladatelka krajan-
sk®ho festivalu v Austr§lii Lenka Allen,é chrlila jsem jm®na,  

aģ mne dramaturgynŊ Babylonu musela zarazit, 
ģe ġt§b bude m²t k dispozici jen sedmn§ct dnŢ 
nat§ļen², coģ, nezastav²-li se ani na vteŚinu,  
d§ ļas maxim§lnŊ na ġest ģivotn²ch pŚ²bŊhŢ.   
   Tak jako jin² nevŊŚ²m, ģe by nezbyla mezi na-
t§ļen²m nŊjak§ ta chvilka na moŚe ļi na sklenku 
dobr®ho australsk®ho v²na.  Ale brzy se pŚe-
svŊdļ²m, ģe toļit se opravdu nepŚest§v§ ani  
na okamģik, ani za proch§zky pod®l Śeky Yarry, 
ani na pl§ģi, ani v restauraci.  C²lem je maxim§l-
n² vyuģit² dan®ho ļasu.  Ani jim sama nestaļ²m, 
kdyģ se snaģ²m bĨt jim prŢvodkyn² po Melbour-
ne, kam doraz² hned za p§r dnŢ po m®m n§vra-
tu do australsk®ho domova.   
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V nat§ļen®m dokumentu se, jak jinak, vyzn§v§m 
ze sv®ho ļechoaustralstv².  A tak®, konfrontov§na 
letn² Austr§lii, kterou pŚedv§d²m ļesk® n§vġtŊvŊ 
v tŊch nejz§ŚivŊjġ²ch barv§ch, zaļ²n§m zpochyb-
Ŕovat sv® tvrzen², ģe jsem na devades§t procent 
Ļecho a na pouhĨch deset Australanka.  Je to, 
jako bych spolu se ġt§bem znovuobjevovala  
pŢvab Austr§lie.  D²v§m se na ni prizmatem  
Ostrav§kŢ a spolu s nimi uģasnu nad jej² n§dhe-
rou.  Asi to se mnou bude tak, jak jsem kdysi  
napsala ï Ăsrdce m® ļesky vģdy b²t uslyġ²ġ,  
- pŚesto jsem Australan sp²ġéñ. 
   Vod²m ġt§b kŚ²ģem kr§ģem ï Port Melbourne, 
Southbank, South Yarra, Southgate, Eureka 
z ptaļ² perspektivy, Arts Centre, ark§dy, tramva-
je, parky i pl§ģé  ř²kaj² jedn²m dechem, jak by  
tu chtŊli ģ²t.  Co chv²li ale spouġt² kameru a chtŊj², 
abych Ś²kala nŊco j§.  J§ na to, ģe jsem psavec, mluv²m nerada.  Prozrazuji na sebe to reaganovsk® tajemstv², ģe si 
sv® mluven² r§da pŚedem nacviļuji, aby mŊlo kĨģenĨ efekt, ale mysl²m, ģe dokumentaristce MartŊ se to moc nel²b².  
M§ r§da tu syrovou pŚirozenost dokumentu, kter§ buŅ odhal² duġi a skuteļnou podstatu ļlovŊka nebo ne.   
   Tak® jsem zcela v ruk§ch kameramana.  Vzpom²nala jsem, jak v ml§d² bŊhem m®ho pŢsoben² v Ļeskoslovensk® 
televizi jsem v objektivu nŊkterĨch kameramanŢ vypadala jako hvŊzda a v jinĨch zas vŢbec ne.  Kiko se usm²v§, 
protoģe v², o ļem mluv²m.  Je na nŊm, zda mne vid² pŊknou, mladistvou, sexy ļié zkr§tka nikoli.  Obļas se mu  
pod²v§m pŚes rameno do hled§ļku kamery a vid²m, ģe je kouzeln²k.  Moģn§ d²ky sv®mu pozitivn²mu a laskav®mu 
vidŊn² svŊta kolem n§s, moģn§ d²ky vlastn²mu neuvŊŚiteln®mu ģivotn²mu pŚ²bŊhu, kdy ut²kal pŚ²mo z v§leļn®ho pole 
smrtonosn® jugosl§vsk® v§lky.  
   Jsou v perfektn² souhŚe ti tŚi.  Nap²ġu-li o Viktorovi, jehoģ pr§ce zvukaŚe je tŚet² zamŊstn§n² vedle veden² vlastn² 
firmy se zdravotnickĨmi pomŢckami a vedle pŚedn§ġen² na univerzitŊ, ģe je mladĨm muģem, kterĨ mŢģe bĨt  
¼spŊġnĨ kdekoli ve svŊtŊ, nemohu bĨt v popisu jeho kvalit vĨstiģnŊjġ².  Sleduji jejich nat§ļen² v ter®nu.  Jedeme  
za Lenkou Allen, kter§ spolu se svĨm skvŊlĨm tĨmem Vodafest prezentuje naġi komunitu na slovansk®m festivalu 
Maslenitsa v impozantn²m prostŚed² carltonskĨch zahrad a Kr§lovsk® Exhibition Building.  Vodafest je vĨjimeļnĨ t²m, 
ģe bude jiģ p§tĨm rokem organizovat jedinĨ ļesko-slovenskĨ krajanskĨ festival v Austr§lii.  VĨroļn² datum t®to akce 
padne letos na sobotu 7. listopadu.  Lenka mi svŊŚila, ģe pl§nuje n§vġtŊvn²ky festivalu doslova pŚen®st do Ļesk®  
a Slovensk® republiky.  Nadġen², kter® jej² tĨm pilnĨch dobrovoln²kŢ sest§vaj²c² z ĻechŢ, Slov§kŢ a AustralanŢ  
prokazoval na letoġn² Maslenitse a na loŔsk®m Vodafestu, jehoģ n§vġtŊvnost se pŚibl²ģila dvŊma tis²cŢm, napov²d§, 
ģe se m§me v Melbourne na co tŊġit.  Lenka Allen pŚedstavuje ostravsk®mu ġt§bu ļeskou a slovenskou komunitu  
v tom nejlepġ²m svŊtle.  Dokonce je bere na naġi Ġumavu v pŚ²rodŊ Dandenongs, kde m§ televize moģnost nat§ļet 
s āduġ² loció Alenou Semeckou, i s nejmladġ²mi n§vġtŊvn²ky Ġumavy z Ļesk® ġkoly v Melbourne, jej²ģ Śeditelkou  
je mezi dŊtmi i jejich rodiļi popul§rn² a akļn² Zuzana Vasitch.   
   Nat§ļen² u Jana KoġŔara jsem si obzvl§ġŠ vychutnala.  Bylo jako pŚirozen® r§mov§n² vġeho, o ļem je Ļechoaus-
tralan.  Zaļ²nalo pohodou domu manģelŢ KoġŔarovĨch a konļilo profesionalitou ġt§bu ostravsk® televize.  To vġe se 
snoubilo ve vz§jemn® ¼ctŊ a porozumŊn² vġech z¼ļastnŊnĨch.  O Janu KoġŔarovi se nemus²m rozepisovat, staļ² 
proļ²tat jeho vzpom²nky, kter® publikujeme na pokraļov§n² v Ļechoaustralanu, a kter® oslovily i autorku poŚadu  
Babylon.  Naslouch§m jeho vypr§vŊn² za z§dy ġt§bu, mezi velkolepĨmi zlatĨmi r§my dveŚ², obrazŢ a zrcadel,  
dojata velkou skromnost² nositele OAM ï prestiģn²ho australsk®ho vyznamen§n² za z§sluhy o tuto zem.  A safra ï  
teŅ Śekl nŊco, co jsem j§ Ś²ci zapomnŊla ï na ot§zku, co je na Austr§lii podle nŊj nejkr§snŊjġ², odpovŊdŊl: ĂLid®.   
Jejich chov§n² - jejich srdeļnost, vstŚ²cnost, pŚ§telskost, vŊrnost.ñ  Honzovi (jak n§s vyzval, abychom mu Ś²kali)  
je 86 a tŚi ļtvrtŊ.  Vypad§ a mluv² skvŊle.  řekl mi, ģe tajemstv² spoļ²v§ ve dvou skleniļk§ch ļerven®ho dennŊ  
a v optimistick®m postoji k ģivotu.   
   DokonalĨ pŚ²bŊh ļlovŊka, kterĨ vloģil do ģivota veġkerĨ svŢj potencion§l, se uzav²r§ a dozraje sv® perfekce.   
Jak jej ale vtŊsnat do nŊkolikaminutov®ho dokumentu?  řekli jsme MartŊ na kameru vġe, co jsme chtŊli Ś²ci?  Honza 
KoġŔar j² na tuto ot§zku odpovŊdŊl, ģe na tom vlastnŊ nez§leģ².  Na ļem z§leģ² je, ģe mu pŚi tom vzpom²n§n² bylo 
fajn.  MartŊ to vehnalo do oļ² slzy a mnŊ pŚidalo k mĨm pozn§n²m nov® obohacen².  Proģ²vala jsem totiģ ve chv²l²ch 
nat§ļen² zvl§ġtn² pocit Ăd®ja vuñ.  Vr§tila jsem se na okamģik k nŊļemu, co jsem mŊla kdysi bŊhem vlastn²ho ģivota 
moc r§da.  Na malĨ okamģik jsem byla opŊt televizn² redaktorkou, Marta byla reģis®rkou m® report§ģe, Kiko a Viktor 
byli jako mŢj vlastn² ġt§b.  Znovu mne to naplŔovalo a rozradostnilo.  Opr§ġila jsem n§nosy ļasu, prohl®dla svŊģ²ma 
oļima na lidi kolem sebe a na m²sta, kde ģiji.  Oml§dla jsem na duġi.  Nemohl bĨt lepġ² den na prahu nov®ho roku.     
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Na pozv§n² Konzul§tu ĻR v Sydney pŚiletŊl v listo-
padu 2014 do Austr§lie spisovatel, novin§Ś a b§sn²k 
J§chym Topol, aby tu s®ri² debat oslavil 25. vĨroļ² 
sametov® revoluce. Signat§Ś Charty 77, osobnost 
ļesk®ho undergroundu a spoluzakladatel vĨznam-
nĨch samizdatovĨch ļasopisŢ, kter® dodnes vych§-
zej² pod tituly Respekt a Revolver Revue, na mŊ 
nesm²rnŊ zapŢsobil svou srdeļnost², inteligenc², 
jemnost² a otevŚenost². BŊhem sv®ho pobytu  
na druh®m konci svŊta v sobŊ nezapŚel report®ra ï 
z odstupu citlivŊ vn²mal ruskou invazivn² politiku  
i svŢj konflikt s nevhodnĨm vystupov§n²m naġeho 
prezidenta. V rozhovoru n§m ġlo ale pŚedevġ²m  
o ¼ļel jeho australsk® cesty. 
 
Pokud se nemĨl²m, vaġe prvn² n§vġtŊva Austr§-
lie trvala zhruba tĨden a byla nabita pracovn²mi 
povinnostmi. Stihnul jste si vŢbec utvoŚit nŊjak® 
dojmy? 
Nestihnul, nicm®nŊ Austr§lii zn§m jako ļten§Ś literatury,  
o kter® jsem ani nevŊdŊl, ģe je australsk§. Odmaliļka jsem 
tŚeba ļetl rom§ny Patricka Whiteho ĂPouġŠ Johanna Vosseñ 
nebo ĂSuknŊ z list²ñ. Studoval jsem etnologii a etnografii  
a od ml§d² mŊ zaj²mali napŚ²klad australġt² Aboriginals.  
Nebo jsem ļetl knihy ļesk®ho emigranta Stanislava Moce, 
kter® vyd§val u 68 Publishers, dobrodruģn® pŚ²bŊhy ve sty-
lu Jacka Londona, tŚeba ĂT§bor na Alligator Riverñ. 
Z australsk® literatury zn§m jeġtŊ Davida Maloufa. MŢj do-
jem z Austr§lie je tedy jen povrchn², prostŊ obrovsk§ zem, 
zm²tan§ neskuteļnĨm poļas²m a podneb²m a s Ś²dkĨm 
os²dlen²m. Klokana jsem tam vidŊl jenom jednou, na tal²Śi. 
Jako report®r a spisovatel jste zcestoval kus svŊta.  
Byl jste v Austr§lii ï navzdory kr§tk®mu pobytu - nŊļ²m 
vyloģenŊ pŚekvapen? 
V ļem na mŊ Austr§lie za ten tĨden zapŢsobila a co  
v EvropŊ nevn²m§me je to, ģe je to opravdu suver®nn² vel-
moc, a lid®, soudŊ podle rozhovorŢ, jsou na svou zem hrd² 
a maj² ji r§di. Byl jsem tam v dobŊ vĨznamn®ho summitu, 
na kter®m se seġli nŊmeck§ kancl®Śka Merkelov§, britskĨ 
premi®r Cammeron, australskĨ premi®r Abbott a dalġ² poli-
tici, a tak® tam pŚiletŊl ruskĨ prezident Putin. UplynulĨch 
pŊtadvacet let jsem jako autor cestoval se svĨmi knihami  
a zpoļ§tku jsem platil za vyslance ze zemŊ V§clava Havla. 
Vģdycky bylo o ļem mluvit, ty lidi, ty intelektu§ly to hroznŊ 
zaj²malo. Byl jsem br§n jako z§stupce zemŊ, kter§ je  
na mapŊ, a kter§ je symbolizov§na takovĨmto zaj²mavĨm 
ļlovŊkem. A najednou jsem se ocitl v Austr§lii, kde vlastnŊ 
tu Ļeskou republiku neznal vŢbec nikdo. To pro mŊ byl 
z§sadn² z§ģitek. 
Vn²mal jste rozd²l mezi mŊsty Melbourne a Sydney? 
Z t® sv® povrchn² n§vġtŊvy jsem si okamģitŊ udŊlal paralely 
Melbourne - San Francisko a Sydney - New York. Melbour-
ne na mŊ pŢsobilo hroznŊ pŚ²jemnŊ a jakoby mŊlo evrop-
skĨ z§klad. Z§roveŔ tam probŊhla prvn² ļ§st cesty, kterou 

organizovala mil§ Lenka Hadravov§ z Melbourne 
univerzity. V tot§ln²m jet lagu po 38 hodinov®m letu 
ze zimy do vedra jsem chtŊl bĨt s§m, ale p§n,  
kterĨ j² pro mŊ nab²dl ubytov§n², mnŊ dal k dispozici 
neuzamykatelnou m²stnost s prŢhlednĨmi stŊnami. 
Pak jsem odjel na univerzitu, s tr®mou z m® broken 
english, se kterou se neboj²m vystoupit v MaŅarsku 
nebo v Holandsku, ale u tŊch rodilĨch mluvļ²ch se 
prostŊ styd²m. Melbournskou intelektu§ln² spoleļnost 
ale tvoŚ² straġnŊ tolerantn² a skvŊl² lid®, jsou mezi 
nimi b§sn²ci, profesoŚi literatury a spousta studentŢ, 
takģe byli hroznŊ fajn. Nicm®nŊ to bylo vyļerp§vaj²c². 
Pak se ġlo do hospody, ale brzy jsem se omluvil, 
protoģe jsem byl dŊsnŊ unavenĨ. ChtŊl jsem j²t sp§t, 
jenģe pan dom§c² si myslel, ģe jsem souļ§st jeho 
p§rty, a vġem mŊ pŚedstavoval jako nejpŚekl§danŊj-
ġ²ho autora. Nakonec jsem se ve ļtyŚi r§no vydal  
na letiġtŊ a v sedm odletŊl do Sydney, kde mŊ ļeka-
la ¼ģasn§, mil§ a hodn§ d§ma Ġ§rka Vamberov§. 
Odjeli jsme na setk§n² s uļitelskĨm sborem, studen-
ty, ģ§ky a dalġ²mi v Ļesk® a slovensk® ġkole. Dovezl 
jsem jim uk§zat, a douf§m, ģe to nŊkteŚ² ocenili, 
opravdiv® samizdaty, kter® jsem vyt§hl doma ze skŚ²-
nŊ, Revolver Revue apod. Aļkoliv jsem byl tot§lnŊ 
zbŊdovanĨ, mysl²m, ģe to dopadlo docela dobŚe,  
coģ pozn§m podle toho, ģe ti lid® jsou mil² a smŊj² 
se.  A pak, nejlepġ² honor§Ś v ģivotŊ jsem dostal  
pr§vŊ na t®hle ġkole. Uļitelky se sloģily a jako dar mi 
koupily kalhoty v nŊjak®m australsk®m obchodŊ typu 
ļesk®ho Bushmana. Jsem na nŊ hroznŊ pyġnĨ.  
Moģn§ to taky trochu svŊdļ² o tom, v jak®m stavu 
jsem tam dorazil. Ubytovali mŊ v ļ§sti rezidence ļes-
k®ho konzul§tu, coģ bylo fantastick®. Dalġ² den bylo 
volno, tak jsem se ġel proj²t k Tasm§nsk®mu moŚi, 
kde jsem se koupal, a druhĨ den n§sledovala  
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ta z§kladn² vŊc, kvŢli kter® jsem tam asi byl, setk§n² 
nebo veļer v Goethe Institutu. PŚiġlo hodnŊ lid², asi 70 
aģ 80, Ļeġi, NŊmci, Australan®, a Ġ§rka mŊ ujiġŠovala, 
ģe i s tou mou b²dnou angliļtinou to probŊhlo dobŚe. 
VŊtġinou pozn§te, jestli ti lid® jsou otr§ven² nebo ne.  
Objevili se mezi posluchaļi ļten§Śi vaġich knih? 
Ano. S velkou radost² konstatuji, ģe nŊkolik svĨch  
ļten§ŚŢ jsem potkal i v Austr§lii, z Śad studentŢ  
i pedagogŢ. Tak® jsem se setkal s Josefem Stejska-
lem. Ned§vno vyġla ļesky velk§ antologie vzpom²nek 
na Bohumila Hrabala s n§zvem ĂVia Hrabalñ a mezi 
nimi vynik§ ļlovŊk, kterĨ u n§s nen² pŚ²liġ zn§mĨ, pro-
toģe kdysi d§vno emigroval do Austr§lie, a to je tenhle 
Pepļa. PŚed emigrac² pracoval v Divadle Husa na pro-
v§zku a v Austr§lii aģ do roku 2012 v knihovnŊ st§tu 
New South Wales. Dnes je to chlap²k asi okolo ġede-
s§ti. PŚiġel na ten veļer, mŊl s sebou, tuġ²m, i nŊjakou 
mou knihu, a pak Śekl: jdeme na pivo. To byl asi jedinĨ 
ļlovŊk, kterĨ tam vŢbec nic neŚeġil, jako pan Topol 
mus² tamé co byste si pŚ§lé uģ jsem to popisoval:  
jet lag, mejdan, dalġ² pŚelet, vedro, prostŊ obrovsk§ 
¼nava. A najednou pŚijde Pepļa a Śekne: jdeme  
na pivo. No tak jsme ġli, i kdyģ jsem vŊdŊl, ģe by to 
mohlo skonļit sebevraģdou. Poznal jsem v nŊm ļlovŊ-
ka s obrovskĨm z§jmem o literaturu, ¼ģasnŊ jsme si 
pov²dali. My ļten§Śi m§me takov® svoje talismany,  
j§ mu uk§zal fotku, jak nŊkdo zapomnŊl na pultŊ praģ-
sk®ho Śeznictv² pamŊti Jana Z§brany, on mi uk§zal 
b§seŔ Ivana Blatn®ho, kde jsou verġe o nŊm, o Pepļo-
vi. Bylo to ohromnŊ zaj²mav® setk§n² s takovĨm jako 
hrabalovcem a ļlovŊkem posedlĨm literaturou. Ġ§rka 
Vamberov§ m§ doma tak® ¼ģasn® knihy, nŊjak® prvn² 
vyd§n² Ļapka a tak d§le. 
Mysl²te, ģe se i v pŚ²ġt²ch generac²ch najdou lid® 
posedl² literaturou? 
Literatura uģ nikdy nebude hr§t takovou roli, jakou hr§-
la ve 20. stolet². Je to vŊc pro ty, kteŚ² na to maj² tady 
v tom pom²jiv®m jsoucnu ļas a chtŊj² tomu vŊnovat  
tu energii. Mysl²m, ģe je to ¼plnŊ v poŚ§dku. Jinak si 
pamatuji, ģe kdyģ jsem asi pŚed pŊti, sedmi lety pŢsobil 
v LidovĨch novin§ch, poŚ§d se psaly ļl§nky jako 
ĂKonec knihy!ñ protoģe zaļaly elektronick® ļteļky.  
A vġichni: ĂKonec knihy!ñ Houby. ProstŊ ļteļka je bez-
vadn§, kniha je bezvadn§. Mysl²m si, a to Ś²kal nŊkde 
snad Umberto Eco nebo kdo, ģe kniha je vyn§lez asi 
jako motyka nebo sklenice nebo polġt§Ś. MŢģete s n² 
dŊlat, co chcete, mŢģe bĨt mal§ nebo velk§, ale nic 
jin®ho s t²m neudŊl§te. Kdyģ jedu v Praze metrem, 
skoro vģdycky tam nŊkdo ļte. Jestli to je nŊjak§ babiļ-
ka, kter§ ļte ļervenou knihovnu, nebo nŊjakĨ kluk, 
kterĨ si ļte o tankovĨch bitv§ch, nebo nŊkdo, kdo ļte 
romantickou knihu, to je ¼plnŊ jedno. V nŊjak® formŊ 
ta kniha poŚ§d zŢstane.  
Abychom neodb²hali, v Sydney jste se z¼ļastnil 
zah§jen² Evropsk®ho filmov®ho festivalu novĨm 
ļeskĨm filmem Andrey Sedl§ļkov® ĂFair Playñ. 
Hrdinka filmu zaģ²v§ to, co jste zaģil i vy s§m.  
Prvn² zkuġenost s vĨslechy jste udŊlal dokonce  
uģ na gymn§ziu. Jak hodnot²te tento film?  

Kdyģ mŊl premi®ru v jednom praģsk®m kinŊ u AndŊla, vzal 
jsem s sebou svou sedmn§ctiletou dceru, coģ je samozŚej-
mŊ absolutn² test jak®hokoliv filmu, protoģe tyhle dŊti se 
s t²m nebabraj². Kdyģ je to nud², tak je to nud². Ale byla 
opravdu nadġen§, stejnŊ jako j§. Filmy o totalitŊ, kter® 
zn§m, buŅ totalitu zlehļuj² a dŊlaj² si ze vġeho srandiļky, 
anebo jsou to depresivn² hrŢzy. Tenhle film mi pŚiġel oprav-
du vĨbornĨ a byl jsem r§d, ģe ho v Sydney vid²m podruh®. 
Jsem svŊdek, ģe i australsk® publikum reagovalo vstŚ²cnŊ, 
ģe je to film natolik srozumitelnĨ a natolik o t® dobŊ vypov²-
daj²c², ģe je univerz§ln². 
Kdyģ se vr§t²m k dŢvodu vaġ² cesty, tedy k vĨroļ²  
sametov® revoluce, z¼ļastnil jste se demonstrace  
17. listopadu 1989? 
Z¼ļastnil, samozŚejmŊ, akor§t tak trochu komicky. Byl jsem 
ļlenem redakce Revolver Revue, coģ byl tŊģce under-
groundovĨ ļasopis, a protoģe demonstrace byla poŚ§d§na 
studenty, koukali jsme na to s takovĨm herodovskĨm 
¼ġklebkem. Studenti? To jsou ty dŊtiļky, kter® studuj²  
Marxe? MŊli jsme ty svoje dlouh® vlasy, sedŊli v naġ²  
podzemn² d²lnŊ, tiskli Revolver Revue, a kdyģ ġly v r§diu  
zpr§vy o demonstraci, tak jsme se tomu posm²vali.  
Pak jsme zbystŚili, protoģe byly i zpr§vy, tuġ²m, z Hlasu 
Ameriky, ģe doġlo k tomu stŚetu a ģe je tam ml§t² policajti. 
Jeli jsme na N§rodn² tŚ²du, pak jsme se nŊjak rozpadli a j§ 
tam ġel z t® strany od kav§rny Slavia. Tam uģ st§l kordon, 
tam je ml§tili, a j§ probŊhl do Slavie, kde byla zn§m§ ļ²ġni-
ce Hanka. ř²kali jsme si: to praskne, on ten reģim padne. 
Vsad²me se o lahev ġampaŔsk®ho. Hanka Ś²kala do roka, 
j§ do deseti let. To je moje vzpom²nka. Ne, ģe stateļnŊ 
vzdoruji policejn² pŚesile, ale ģe se op²j²m s Hankou.  
Zaģil jste bŊhem sametov® revoluce nŊjak® situace, 
kter® tehdy vypadaly bezvĨznamnŊ a dnes se jev² jako 
z§sadn²? Takov® ty momenty, o nichģ si dnes Śeknete, 
ģe kdyby se tehdy rozhodlo jinak, ġly by dŊjiny jinou 
cestou? 
Pro mŊ je a bylo z§sadn² jedno - tehdy jsme mŊli  
na pamŊti, co se stalo na n§mŊst² Nebesk®ho klidu v Ļ²nŊ,  
kde studenty rozjezdily tanky. ZpŊtnŊ jsem ļetl spoustu 
dokumentŢ, tŚeba rŢzn® debaty v knize Michala Hor§ļka  
ĂKdyģ pukaly ledyñ, jak se bavili s tŊmi gener§ly o tom, ģe 
existovala varianta pouģit² brut§ln²ho n§sil². To je moment, 
o kter®m nŊkdy uvaģuji. SkuteļnŊ se to mohlo st§t a zaplaŠ 
P§nbŢh, ģe se to nestalo. Ned§vno jsem opŊt ļetl pamŊti 
Prokopa Drtiny, ve kterĨch Drtina popisuje vŊci uģ d§vno 
zapomenut®, kter® si ļlovŊk mus² nŊjak osvŊģit studiem 
historie. P²ġe tam o mobilizaci v roce 1938, kdy okamģitŊ 
nastoupilo milion ozbrojenĨch muģŢ. MĨtus, ģe Ļech je 
Ġvejk, je nesmysl. Ġvejk byl naprosto ojedinŊl§ postava, 
¼ģasnŊ zaj²mav§, ale vŢbec to nebyl nŊjakĨ typickĨ ļeskĨ 
ļlovŊk. TypickĨ ļeskĨ ļlovŊk v negativn²m slova smyslu  
je bezp§teŚnĨ kari®rista, kterĨ hrabe, snaģ² se udrģet nŊkde 
nahoŚe, slouģ² mocnĨm. To Ġvejk nikdy nedŊlal. Nikdy  
nikomu neslouģil, nikam se nedral. Ze vġeho si dŊlal krva-
vou srandu a byl cynickĨ a tak d§l, ale nebyl prospŊch§Ś  
a udavaļ. PŚedstava, ģe Ġvejk nŊkoho ud§v§, je nesmysl, 
to je jedna vŊc. Druh§ vŊc je, ģe v tŊchto dŊjinnĨch situa-
c²ch se Ļeġi chovali stateļnŊ. Psal jsem report§ģe  
o ¼ļasti ļeskĨch voj§kŢ v bitv§ch prvn² svŊtov® v§lky 
v It§lii, kterĨch se z¼ļastnilo asi 10.000 ļeskĨch muģŢ. 

http://www.czechevents.net/


Gener§ln² konzul§t Ļesk® republiky: JUDr Milan Kantor 
500 Collins Street, Melbourne 3000 
Tel: 03 9629 6196, Fax: 03 9629 1311 
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Letenky do Prahy 
nebo do V²dnō 

 

od $1560! 
 
 
 

Volejte Evu Janľ²k 

 

 372 Centre Road, Bentleigh 3204  

Tel:  03 9563 9122 

Mob:  0413 499 321  
Email:  eva@bentleigh.net  

 

LETENKY A ZćJEZDY DO CEL£HO SVŌTA 

NćMOşNĊ PLAVBY 

SPECIALS DO PRAHY A VĊDNŌ 

 

 

Dodnes tam v tŊch ¼dol²ch zŢstali nŊkteŚ² nepohŚbeni. 
Bojovali straġnŊ hrdinnŊ a stateļnŊ. Mysl²m si,  
ģe skuteļnost, ģe v roce 1989 nebyly nasazeny tanky 
proti lidem, nevyplĨv§ z nŊjak® ļesk® holubiļ² povahy, 
ale ģe jsme prostŊ mŊli ohromn® ġtŊst². StejnŊ jako si 
mysl²m, ģe nŊjakĨm neuvŊŚitelnĨm ġkubnut²m osudu 
doġlo k Śez§n² tŊch studentŢ. Bylo odsouzeno nŊjakĨch 
p§r malĨch ryb, ale kdo, coé vģdycky je chaos. To, ģe 
se odehr§l pouze tento moment, bych pŚiļ²tal n§hodŊ. 
NŊkdo tupĨ mohl klidnŊ zavelet, ģe pojedou tanky,  
a mohla z toho bĨt krvav§ mela. Tak to je k tŊm dŊjin-
nĨm momentŢm.  
Jste programovĨm Śeditelem Knihovny V§clava 
Havla. Byl jste pŚ²tomen slavnostn²mu odhalen²  
jeho busty v americk®m kongresu?  
Nebyl. Tam jako z§stupce jela naġe Śeditelka Marta 
Smol²kov§. J§ m§m na starosti program klubu Knihov-
ny v Ostrovn² ulici. M§me zhruba 15 poŚadŢ za mŊs²c  
a jaksi Ăhavlovskyñ db§me na to, abychom stavŊli poŚ§d 
pevnŊjġ² mosty s rŢznĨmi liter§ty a s lidmi z opozice  
ze zem², kde panuje totalita, kterou my dobŚe pamatu-
jeme. M§me ukrajinsk® veļery, jezd² k n§m ļ²nġt²  
disidenti, mŊli jsme tu vietnamsk® setk§n². V§clav  
Havel byl nepŚebern§ osobnost, na jednu stranu  
st§tn²k, ale tak® kulturn² ļlovŊk, spisovatel, dramatik, 
z jeho odkazu je neust§le co vyb²rat. TeŅ tŚeba  
bude jeden veļer vŊnov§n Havlovi a Dalajl§movi.  
Nebo veļer na t®ma Havel jako kamar§d britsk®ho  
dramatika Harolda Pintera, to sem zase pŚijdou  
specialist® na divadlo 20. stolet². Nebo Havel v Izraeli, 

veļer ve spolupr§ci s izraelskou ambas§dou. Havlovy  
kontakty byly velmi intenzivn² a my jsme brali jako samo-
zŚejmost, ģe se s naġ²m prezidentem touģ² spŚ§telit  
nejvĨznamnŊjġ² osobnosti svŊta. Dalajl§ma, papeģ, vġichni 
prezidenti o to straġnŊ st§li. Dnes paradoxnŊ vid²me, co to 
bylo za bohatstv². Tak® se zabĨv§me, a to douf§m, ģe by 
mŊl radost, souļasnou literaturou. Spousta liter§tŢ a liter§-
tek tu m§ svoje poŚady, je to zcela rŢznorod®. Pravideln® 
poŚady tu m§ tŚeba katolickĨ knŊz a spisovatel Marek Orko 
V§cha a vyb²r§ t®mata jako: lidskĨ druh vym²r§n² ï nevym²-
r§n², a pŚijde na nŊj sto lid². Kdybych byl ģil, jak jsem touģil, 
jako liter§t odŚ²znutĨ s§m na venkovŊ, chodil do hospody, 
psal knihy a pil pivo, tak bych urļitŊ mŊl nŊjak® deprese  
a pocity jako Ălid® jsou hloup²ñ a Ănikdo neļteñ. Tady m§m 
to ġtŊst², ģe se nach§z²m v jednom z kulturn²ch epicenter  
a vid²m, ģe to nen² pravda. Chod² sem spousta inteligent-
n²ch lid² a v²m, ģe i mlad² maj² obrovskĨ z§jem, aļkoliv 
jsem si myslel, ģe moje ml§d² a ta rebelie, underground  
a Plastic People, V§clav Havel, Ivan M. Jirous, ģe to zmiz², 
ģe to nutnŊ mus² zmizet, protoģe ļas poŚ§d jede. Najednou 
lid® zjiġŠuj², ģe to fakt bylo NŊco. Vratislav Brabenec 
z Plastic People, dneska je mu sedmdes§t, kdyģ tady m§ 
veļer, pŚedļ²t§ b§sniļky a hraje na nŊjakĨ n§stroj, tak je 
obklopenĨ mladĨmi lidmi, kteŚ² to vn²maj² jako takov® b§jn® 
vypr§vŊn² starcŢ. NevŊdŊl jsem, ģe tenhle most bude  
existovat, a on existuje a je poŚ§d silnĨ. Po undergroundu 
totiģ ģ§dnĨ dalġ² silnĨ pŚ²bŊh nenastal. 

 

J§chym Topol, Ġ§rka Vamberov§ a Arpad Sºlter, Śeditel  
Goethe Institutu v Sydney 
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Dopis vġem krajanŢm  
a krajanskĨm spolkŢm v Austr§lii  
a na Nov®m Z®landŊ 
 

 
 

Dopis velvyslance Martina Pohla vġem krajanŢm ohlednŊ nadch§zej²c² n§vġtŊvy delegace  
St§l® komise Sen§tu Parlamentu Ļesk® republiky pro krajany ģij²c² v zahraniļ² 
 
V CanbeŚe dne 12. 2. 2015 
 
V§ģen² krajan®, 
 
jsem r§d, ģe v§s mohu s pŚedstihem informovat o nadch§zej²c² n§vġtŊvŊ delegace St§l® komise Sen§tu  
Parlamentu Ļesk® republiky pro krajany ģij²c² v zahraniļ². Delegace navġt²v² Austr§lii na pŚelomu bŚezna  
a dubna tohoto roku. Povaģuji tuto n§vġtŊvu za mimoŚ§dnŊ vhodnou pŚ²leģitost k prezentaci ļinnosti jednotlivĨch 
krajanskĨch organizac² a k bezprostŚedn² diskusi nad ot§zkami a specifickĨmi probl®my krajanŢ ģij²c²ch daleko  
od vlasti. 
 
Vzhledem k ļasovĨm a finanļn²m limitŢm bohuģel delegace nebude moci navġt²vit vġechny krajansk®  
organizace - bŊhem sv® cesty po Austr§lii navġt²v² Perth, Sydney, Canberru a Melbourne. Velvyslanectv² ĻR 
v CanbeŚe se nicm®nŊ ve spolupr§ci s delegac² St§l® komise Sen§tu Parlamentu ĻR a s jednotlivĨmi krajanskĨmi 
organizacemi v navġt²venĨch m²stech vynasnaģ² otevŚ²t prostor tak® pro hlas krajanŢ a krajanskĨch organizac² 
z dalġ²ch australskĨch a novoz®landskĨch mŊst. 
 
PŚedbŊģnĨ program krajanskĨch setk§n² sen§tn² delegace v Austr§lii: 
 
25. 03. stŚeda  Podveļern² setk§n² s krajany v Perthu 
27. 03. p§tek   Odpoledn² setk§n² s krajany v Sydney ï Sokol 
28. 03. sobota  Odpoledn² setk§n² s krajany v Sydney Country Club 
29. 03. nedŊle  Odpoledn² setk§n² s krajany v CanbeŚe ï Beseda Queanbeyan 
31. 03. ¼terĨ   Odpoledn² setk§n² s krajany v Melbourne ï Sokol 
 
Podrobn® informace o pŚesn®m ļase a m²stŊ moģn®ho setk§n² se ļleny delegace St§l® komise Sen§tu  
Parlamentu Ļesk® republiky do Austr§lie budeme postupnŊ zveŚejŔovat na internetovĨch str§nk§ch  
www.mzv.cz/canberra. PŚedpokl§d§m, ģe krajan®, kteŚ² jsou ļleny nŊkter® z krajanskĨch organizac²,  
budou k setk§n² pozv§ni pŚ²mo jejich organizacemi. Vaġe n§zory, ot§zky a/nebo pŚ²spŊvky k diskusi mŢģete  
zas²lat i na e-mailovou adresu canberra@embassy.mzv.cz . 
 
PŚipravovan§ setk§n² s krajany pŚedstavuj² pro ļesk® krajansk® spolky v Austr§lii a na Nov®m Z®landŊ moģnost,  
jak pŚedstavit ļeskĨm parlament§ŚŢm svoje aktivity a radosti, ale i starosti. RovnŊģ tak® unik§tn² pŚ²leģitost Śeġit 
vŊci, jeģ krajany ģij²c² v Austr§lii a na Nov®m Z®landŊ tr§p², s pŚedstaviteli, kteŚ² mohou ovlivnit ļeskou legislativu. 
 
S pozdravem,   
 
 

 
 
 
Martin Pohl 
velvyslanec 

PODZIM/JARO 2015  

 

REDAKCE ĻECHOAUSTRALANA ZVE NA PODVEĻERNĉ SETKĆNĉ KRAJANš 
SE SENĆTORY, VELVYSLANCEM ĻR, HONORĆRNĉM KONZULEM, 

PřEDSTAVITELI VODAFESTU, ĻESK£ ĠKOLY V MELBOURNE A CASFFA  
VE STřEDU, 1. 4. 2015 V 17:00  

V GALERII DOMOV - 511 QUEENSBERRY STREET, NORTH MELBOURNE  

http://www.mzv.cz/canberra/cz/index.html
mailto:canberra@embassy.mzv.cz
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POCHODEœ ĻĉSLO DVŉ 
 
Frank Nykl 
 
V ¼noru 2015 uplynulo 46 let od smrti kamar§da Jana 
Zaj²ce z trampsk® osady Siroty na Severn² MoravŊ. 
Jan Zaj²c (3. ļervenec 1950, V²tkov, Ġumperk ï 25. ¼nor 
1969, Praha) byl ļeskĨ stŚedoġkolskĨ student, a druhĨ  
po Janu Palachovi, se tak® up§lil na protest proti okupaci 
Ļeskoslovenska vojsky Varġavsk® smlouvy. Jan Zaj²c byl 
velkĨm pŚ²vrģencem trampingu a pod pŚezd²vkou M²ġa ho 
znali vġichni kamar§di, kteŚ² jezdili do ¼dol² Śeky Moravice 
a do bŚidlicovĨch lomŢ v okol² V²tkova (podnes nejobl²be-
nŊjġ² m²sta ostravskĨch trampŢ). 
Jan Palach zemŚel v nedŊli 19. ledna 1969, pohŚeb  
se konal v sobotu 25. ledna. Mezit²m na V§clavsk®m  
n§mŊst² u pomn²ku sv. V§clava skupina mladĨch lid²,  
studentŢ a dŊln²kŢ, drģela protestn² hladovku. Jan Zaj²c 
byl mezi nimi. 
PŚed svou smrt² napsal jeġtŊ dopis EvŊ Vavreļkov®, kter§ 
mŊla bĨt pochodn² ļ. 3, a mŊla se up§lit 8. bŚezna. Eva 
Vavreļkov§ tuhle krutou dobu vġak pŚeģila bez ¼hony. 
PozdŊji emigrovala do Kanady, kde ģije dodnes.  
V osudnĨ den si Jan naġel vhodn® m²sto v prŢjezdu budo-
vy ļ²slo 39 na V§clavsk®m n§mŊst², tam se celĨ natŚel 
hoŚlavou pastou na parkety. SvŢj fat§ln² ļin jeġtŊ zn§sobil  
vypit²m lahviļky kyseliny, coģ mŊlo znemoģnit, aby kŚiļel 
bolest². Potom uģ hoŚ²c² vybŊhl z domu na n§mŊst². JistĨ 
pŚ²sluġn²k SNB jej zahnal zpŊt do prŢjezdu, pokusil se  
ho uhasit, ale jiģ silnĨm ģ§rem byl s§m ohroģen. PrŢvan  
v chodbŊ hoŚen² jeġtŊ urychlil, takģe Jan v bolestnĨch kŚe-
ļ²ch vybŊhl po schodech nahoru, na prvn²m odpoļ²vadle 
se zhroutil a dohoŚel. Na zdi zŢstal ļernĨ st²n v podobŊ 
kŚ²ģe a na zemi torzo uhoŚel®ho. K sv®mu ļinu si Jan  
Zaj²c zvolil symbolick® datum - den V²tŊzn®ho ¼nora,  
vĨroļ² komunistick®ho puļe. PŚesnŊ v ten den nŊkdejġ² 
symbol svobodn®ho Ăpraģsk®ho jara" Alexander Dubļek 
pŚijal hl§ġen² milicion§ŚŢ a vybranĨm kolektivŢm pŚedal 
ř§d rud® hvŊzdy. Nebude to dlouho trvat a stejn² milicio-
n§Śi budou 21. srpna 1969 stŚ²let v Praze a BrnŊ do de-
monstrantŢ pŚi prvn²m vĨroļ² sovŊtsk® okupace. Jan Zaj²c  
pŚijel do Prahy dopoledne 25. ¼nora 1969. Velice si pŚ§l, 
aby byl pohŚben v Praze, to vġak bylo org§ny STB  
zam²tnuto a tak byl pohŚben 2. bŚezna 1969 ve V²tkovŊ. 
Stateļn® ļiny Jana Zaj²ce a Jana Palacha ocenil novĨ 
demokratickĨ st§t udŊlen²m nejvyġġ²ho ļeskoslovensk®ho 
st§tn²ho vyznamen§n² - ř§du T. G. Masaryka in memori-
am. 
Jeho dopis lidem byl tehdy potom zak§z§n a nesmŊl se 
publikovat: 
 
OBĻAN£ REPUBLIKY ĻESKOSLOVENSK£! 
Protoģe se navzdory ļinu Jana Palacha vrac² n§ġ ģivot  
do starĨch kolej², rozhodl jsem se, ģe vyburcuji Vaġe  
vŊdom² jako POCHODEœ ļ. 2. NedŊl§m to proto,  
aby mne nŊkdo oplak§val, nebo proto, abych byl slavnĨm, 
anebo snad, ģe jsem se zbl§znil. K tomuto ļinu jsem  
se odhodlal proto, abyste se uģ v§ģnŊ vzchopili a nedali  
se sebou vl§ļet nŊkolika dikt§tory! 

 
Pamatujte: 
 
"Kdyģ nŊkomu vystoup² voda nad hlavu, je uģ jedno 
o kolik. Nem§me se ļeho b§t - jedinŊ smrti. Ale: 
"Smrt nen² zl§, straġn® je jenom um²r§n²." A toto  
je pomal® um²r§n² n§rodn² svobody. Nenech si, 
hrdĨ a kr§snĨ ļeskĨ a slovenskĨ lide, diktovat,  
s kĨm navŊky pŢjdeġ! Vy vġichni, na kter® mŢj ļin 
zapŢsob² a kteŚ² nechcete, aby byly dalġ² obŊti, 
uposlechnŊte n§sleduj²c² vĨzvy! 
STĆVKUJTE, BOJUJTE! "KDO NEBOJUJE,  
NEZVĉTŉZĉ!" Nem§m na mysli jen ozbrojenĨ boj.  
AŠ moje pochodeŔ zap§l² Vaġe srdce a osv²t² V§ġ 
rozum! AŠ moje pochodeŔ sv²t² na cestu k svobod-
n®mu a ġŠastn®mu ĻESKOSLOVENSKU! 
MŊli jsme dvŊ ġance a obŊ jsme zmarnili. Vytv§Ś²m 
ġanci tŚet². NEZAHAZUJTE JI! 
Jen tak budu ģ²t d§l. 
UMřEL JEN TEN, KDO ĢIL PRO SEBE! 
 
Jan Zaj²c 
 
Pozdravujte kluky, Śeku a les. Sbohem a odpusŠte. 
Honza 
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100. VħROĻĉ ANZAC V AUSTRĆLII 
 
Vlast²k ĠkvaŚil 
 
Dva nejdŢleģitŊjġ² dny v australsk® historii, kter® se kaģ-
doroļnŊ tŊġ² velkĨm oslav§m a jsou n§rodn²mi sv§tky, 
jsou AUSTRALIA DAY a ANZAC DAY. 
Australia Day, 26. ledna, je oslavou zaloģen² prvn²  
osady bŊlochŢ. Po pŚiplut² flotily jeden§cti lod² vļetnŊ  
759 trestancŢ, veden® kapit§nem Arthurem Phillipem  
do dneġn² Botany Bay 18. ledna 1788, se kapit§n Phillip 
rozhodl hledat vhodnŊjġ² m²sto. Pokraļovali v plavbŊ, 
nakonec naġli ide§ln² m²sto 26. ledna 1788, dneġn²  
Sydney Cove, kde zaloģili prvn² trestaneckou kolonii.  
O tom se ale moment§lnŊ nem²n²m rozepisovat. 
V letoġn²m roce je nejvŊtġ² pozornost vŊnov§na 100.  
vĨroļ²  ANZACu. ANZAC DAY se kaģdoroļnŊ pŚipom²n§ 
25. dubna. To byl den v roce 1915, kdy se australsk§  
a novoz®landsk§ arm§da vylodila na pl§ģi u Gallipoli 
v Turecku. (ANZAC je zkratka pro Australian and New 
Zealand Army Corps.)  
Kdyģ si v roce 1914 Anglie a NŊmecko navz§jem vyhl§sili 
v§lku, Austr§lie byla velmi mlad§ zemŊ. Uplynulo teprve 
13 let od vyhl§ġen² australsk® federace.  Anglie byla st§le 
jeġtŊ povaģov§na za ĂmateŚskou zemiñ a tak nebylo divu, 
ģe se mnoho mladĨch AustralanŢ ochotnŊ hl§silo  
do boje za svobodu. Vġem bylo jasn®, ģe jde o boj mezi 
svobodou a demokraci² na jedn® stranŊ proti diktatuŚe, 
nesvobodŊ a tyranii na stranŊ druh®. Nadġen² pro boj  
za svobodu bylo neuvŊŚiteln®. V²ce neģ 400 000 dobro-
voln²kŢ se pŚihl§silo do arm§dy. Kdyģ vezmeme v ¼vahu, 
ģe Austr§lie mŊla v t® dobŊ jenom nŊco pŚes 4 miliony 
obyvatel, celĨch 10% odplulo do v§lky. To ģ§dn§ jin§ 
zemŊ na svŊtŊ takov® procento obyvatel nikdy do v§lky 
neposlala. PŚes 80 000 se domŢ nevr§tilo ģivĨch. Mnoho 
jich padlo na Z§padn² frontŊ, hlavnŊ ve Francii, ale Galli-
poli m§ speci§ln² m²sto v historii a v srdc²ch AustralanŢ,  
i kdyģ to byla ¼pln§ katastrofa. Hlavn²m ¼ļelem cel® akce 
bylo zabezpeļit Dardanely pro spojeneck® rusk® loŅstvo 
a nakonec dobĨt dneġn² Istanbul. 
Prvn² probl®m nastal, kdyģ se vojsko vylodilo na ġpatn®m 
pobŚeģ². Nad n²m byl obrovskĨ kopec, kterĨ bylo pro Tur-
ky velice snadno ubr§nit. KaģdĨ pokus o ¼tok byl lehce 
odraģenĨ. Tureck® kulomety kosily jednu vlnu ¼toļ²c²ch 
AustralanŢ a Novoz®lanŅanŢ za druhou. Ani jedna strana 
nedok§zala zv²tŊzit. Po osmi mŊs²c²ch, bŊhem kterĨch 
padlo pŚes 8700 AustralanŢ a 2700 Novoz®lanŅanŢ,  
byla cel§ akce odvol§na bez jak®hokoliv vĨsledku,  
kromŊ obrovskĨch ztr§t.  
PŚestoģe situace byla celou dobu beznadŊjn§, velen² bylo 
neschopn® a bezohlednŊ pos²lalo tis²ce voj§kŢ na jistou 
smrt, Australan® a Novoz®lanŅan® prok§zali mimoŚ§dn® 
hrdinstv², houģevnatost, schopnost si poradit v kaģd® 
situaci, vŊrnost a hlavnŊ mimoŚ§dn® kamar§dstv², 
Ămateship (majtġip)ñ. ĂMate (majt)ñ je v Austr§lii opravdo-
vĨ kamar§d, kter®mu se mŢģe naprosto dŢvŊŚovat, kterĨ 
pro sv®ho Ămateñ udŊl§ cokoliv a nev§h§ za nŊj poloģit 
ģivot. V situaci, jak§ byla u Gallipoli, bez mate se prostŊ 
nedalo pŚeģ²t. 

Akce u Gallipoli se stala legendou, byl to kŚest ohnŊm  
a nen² pochyb o tom, ģe pŚispŊl velkĨm d²lem ke zroze-
n² charakteru AustralanŢ. To je to, kromŊ vzpom²nky  
na padl®, co se dnes nejv²ce oslavuje. 
Po ukonļen² v§lky nebylo v Austr§lii snad ani jedin® 
rodiny, kter§ neztratila ve v§lce nŊjak®ho pŚ²buzn®ho, 
kdyģ tak velk® procento padlo ve v§lce. Projezdili jsme 
vŊtġinu Austr§lie, ale nenaġli jsme ģ§dn® mŊsto nebo 
mŊsteļko, kde by nebyl pam§tn²k se jm®ny m²stn²ch 
obyvatel, kteŚ² padli ve v§lce. Vzpom²nky na tyto padl® 
neutichly ani za 100 let. KaģdĨ rok na Anzac Day se 
poŚ§daj² vzpom²nkov® pochody za sv²t§n² k pomn²kŢm 
padlĨch a pŚ²sah§ se, ģe se na nŊ nikdy nezapomene. 
Je to stejnŊ dojemn®, jak to bylo pŚed 100 lety. Dokon-
ce kaģdĨ rok na Anzac Day cestuj² tis²ce AustralanŢ  
do Gallipoli, kde na pl§ģi, kter§ se dnes jmenuje Anzac 
Cove, str§v² noc a z¼ļastn² se vzpom²nkov® oslavy  
za sv²t§n². Turci, kteŚ² uģ d§vno nejsou naġimi nepŚ§te-
li, velmi ochotnŊ tyto oslavy podporuj². Letos jsou s t²m 
velk® probl®my, na oslavu 100. vĨroļ² by tam r§do ces-
tovalo mnohon§sobnŊ v²ce lid², neģ by se tam mohlo 
vmŊstnat. Z tŊch, co se pŚihl§sili, se losov§n²m vybralo 
8000 AustralanŢ, 2000 Novoz®lanŅanŢ a 500 z jinĨch 
zem². Nejv²ce uspokojiv® je to, ģe legenda ANZACu  
je velmi ģiv§ i mezi mladĨmi lidmi. To je z§rukou,  
ģe se nikdy nezapomene. Hlavn²m heslem je ĂLest  
we forgetñ. Nikdy nezapomeneme! 
Oslavy 100. vĨroļ² se jiģ pŚipravuj² nŊkolik let. Bude  
to velice velkolep®. Nen² to oslava v§lky, je to oslava 
hrdinstv², kamar§dstv² a vŊrnosti i v tŊch nejhorġ²ch 
podm²nk§ch. T®mŊŚ kaģdĨ chce udŊlat nŊco vĨjimeļ-
n®ho. 
Ultra maratonsk§ Ărodinañ bude oslavovat t²m,  
ģe zorganizovala ġestidenn² z§vod v CanbeŚe. Je lehk® 
oslavovat na slavnostech a skonļit u piva. My to chce-
me oslavit t²m, ģe budeme u toho trpŊt, tak jako trpŊli ti 
naġi ANZACi, i kdyģ nebudeme vystaveni smrteln®mu 
nebezpeļ² jako oni. 
Nejsme prvn² na svŊtŊ, kdo uct²v§ pam§tku padlĨch tak 
trochu neobvyklĨm zpŢsobem. MladĨ Angliļan, Vic  
Clapham, kterĨ emigroval do Jiģn² Afriky, se rozhodl 
uct²t sv® padl® kamar§dy z Prvn² svŊtov® v§lky t²m,  
ģe uspoŚ§dal na jejich poļest ultra maraton. Trvalo mu 
to nŊkolik let pŚesvŊdļit organizaci reprezentuj²c² vojen-
sk® vyslouģilce, aby mu to dovolili. Nakonec se mu to 
podaŚilo a 24. kvŊtna 1921 startovalo 34 bŊģcŢ na trati 
dlouh® 90 kilometrŢ s n§zvem ĂComrades Marathonñ. 
Aģ do roku 1975 byl tento z§vod jen pro Jihoafriļany, 
nyn² se mŢģe z§vodu z¼ļastnit kdokoliv, bez ohledu  
na n§rodnost, pohlav² a barvu pleti. Je to nejvŊtġ² ultra 
maraton na svŊtŊ, co se tĨļe poļtu ¼ļastn²kŢ. V roce 
2010 se jej z¼ļastnilo 23 568 vytrvalcŢ z cel®ho svŊta! 
14 343 to dobŊhlo v ļase pod 12 hodin. 
ĻasovĨ limit je 12 hodin, ģ§dn§ milost. Nez§leģ²  
na tom, z jak® d§lavy ¼ļastn²k pŚicestoval, kdyģ to  
nezvl§dne za 12 hodin, nepust² jej pŚes c²lovou ļ§ru  
a nemŢģe se pochlubit anebo potŊġit t²m, ģe zabŊhl 
tento slavnĨ z§vod. NŊkdy je to pŚ²mo drastick®,  
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jak jsem se dozvŊdŊl od jednoho ¼ļastn²ka tohoto z§vodu.  
U c²le je nŊkolik hromotlukŢ, kteŚ² pŚesnŊ za dvan§ct hodin 
spoj² paģe a zablokuj² c²l. Jsou otoļeni z§dy k z§vodn²kŢm, 
aby se neslitovali nad nŊkĨm, komu do c²le chybŊl uģ tŚeba 
jenom jeden metr. Ļasto se takov² neġŠastn²ci rozpl§ļou  
a zhrout² na zem. Takov§ n§maha, takov® vĨdaje, dvan§ct 
hodin na trati a vġechno na nic! 
N§ġ z§vod je ¼plnŊ nŊco jin®ho. Budeme bŊhat po turistick® 
trati v CanbeŚe, kter§ je jenom pro cyklisty a chodce. Jeden 
okruh je 145 kilometrŢ. Z§vodn²ci si mohou vybrat jedno koleļ-
ko, na kter® maj² 48 hodin, nebo dvŊ koleļka, 290 kilometrŢ  
za 96 hodin anebo tŚi koleļka, 435 kilometrŢ za ġest dnŢ. Ļ§st 
okruhu jsou silnice, ļ§st jsou lesn² cestiļky a ļ§st horsk® 
stezky. KaģdĨ z§vodn²k mus² m²t s sebou vodu, j²dlo a urļitou 
vĨbavu v pŚ²padŊ potŚeby. BŊģ² se i v noci, a aŠ se stane coko-
liv, mus²me bĨt sobŊstaļn². Doprovod se s n§mi mŢģe sej²t 
jenom na ġesti kontroln²ch bodech na kaģd®m okruhu. J§ jsem 
se samozŚejmŊ pŚihl§sil na ġestidenn² z§vod. Joģka se na to 
moc netŊġ², vŊtġinu ļasu bude tr§vit ļek§n²m na mnŊ, nŊkdy 
dlouh® hodiny. PŚesto to pro mŊ udŊl§. M§m velk® ġtŊst², ģe ji 
m§m! Ale vģdycky bude nŊkdo na kaģd®m kontroln²m bodu, 
takģe nebude tak ¼plnŊ opuġtŊn§.  
KaģdĨ ¼ļastn²k z§vodu dŊl§ sb²rku pro organizaci LEGACY, 
kter§ podporuje rodiny padlĨch a navr§cenĨch vyslouģilcŢ, 
kteŚ² utrpŊli zranŊn² a potŚebuj² podporu. C²lem je nasb²rat  
50 000 dolarŢ. Dlouh® roky jsme sh§nŊli s Joģkou pen²ze pro 
dŊti s rakovinou, tentokr§t je to pro lidi na opaļn®m vŊkov®m 
konci. Ale stejnŊ tak zaslouģil®. KaģdĨ z n§s m§me webovou 
str§nku, na kterou mohou lid® pos²lat pŚ²spŊvky.  
Moje je https://anzacultra2015.everydayhero.com/au/vlastik-
and-jo  
V²m ze zkuġenosti, ģe t²m se moc sl§vy nenadŊl§, takģe se 
chyst§m na dalġ² akci, kter§ douf§m bude ¼spŊġn§. 3. bŚezna 
se zapŚ§hnu do moj² rikġi, naloģen® vġ²m potŚebnĨm, vļetnŊ 
j²dla, vody, n§hradn²ho obleļen² a vġeho potŚebn®ho na kem-
pov§n² a vaŚen², celkem asi 65 kg. Budu se starat s§m o sebe, 
bez doprovodu. Cestu domŢ do Burnie, 350 kilometrŢ pl§nuji 
na 10 dnŢ, abych mŊl dost ļasu v kaģd®m mŊstŊ a mŊsteļku 
na sb²rku penŊz.  
Webov§ str§nka z§vodu je http://www.anzacultra2015.com 

  
 
 
 

 
SEN 
 
 
Peter Ģaloudek 
  
I have a dream ï m§m sen, Śekl Martin Luther King 
v dobŊ, kdy bylo nemysliteln®, ģe by ļernoġi mŊli 
stejn§ pr§va jako lid® b²l® pleti. Dnes je maj². A jiģ 
ġestĨm rokem je prezidentem USA Barack Obama, 
obļan ļern® pleti. 
Ich bin ein Berliner ï jsem Berl²Ŕan, Śekl John  
F. Kennedy kdysi na zaļ§tku ġedes§tĨch let 
v NŊmecku, kde st§le jeġtŊ pŚetrv§val bolestnĨ 
komplex viny nŊmeckĨch obļanŢ z rozpout§n²  
druh® svŊtov® v§lky. Dneġn² NŊmecko nejenģe  
patŚ² k ekonomicky nejvyspŊlejġ²m zem²m, ale je 
pŚ²mo vzorem nejvyspŊlejġ² demokracie a pot²r§n² 
korupce. 
Pravda a l§ska zv²tŊz², Ś²k§val v dobŊ krut® totality 
bolġevicko-est®b§ck®ho syst®mu nŊkdejġ² ĻSSR 
dosud nezn§mĨ V§clav Havel. A jak§ osobnost  
se z nŊho stala! Nikdo na svŊtŊ dnes nepochybuje 
o pravdivosti t®to vŊty. 
Jestliģe milujeme jen ty, kteŚ² miluj² n§s, jakou  
z§sluhu za to m§me?, ptal se kdysi Jeģ²ġ. 
JehnŊ vedle vlka, levhart vedle kŢzl§tka, tele a lv²ļe 
budou ģr§t pospolu a malĨ chlapec je bude vodit. 
P§st se bude kr§va s medvŊdic², jejich ml§Ņata 
ulehnou spolu. Lev bude ģr§t jako bĨk plevy.  
Kojenec si bude hr§t nad d²rou zmije a nemluvnŊ 
s§hne rukou do skrĨġe jedovat®ho hada. Nikdo  
nebude ġkodit ani zab²jet na cel® m® svat® hoŚe... 
(Izai§ġ 11, 5-9), Ś²k§ jedna vize staroz§konn²ho  
biblick®ho textu. 
Sm²me dnes doufat ve splnŊn² slov tohoto staroz§-
konn²ho textu? Sm²me doufat, ģe tento svŊt mŢģe 
bĨt lepġ², neģ je? Sm²me vŊŚit, ģe slova naġich vel-
kĨch pŚedkŢ jsou aktu§ln² tak jako v dobŊ, kdy ģili? 
Sm²me nechat proudit do naġich srdc² Boģ² l§sku, 
aby pak prostŚednictv²m n§s, nevhodnĨch a nehod-
nĨch instrumentŢ, jak Ś²k§val svatĨ Frantiġek 
z Assisi, pŚetvoŚila taky jin®? 
Sm²me doufat, ģe l§ska je tou jedinou a pravou 
kvalitativn² podstatou, kter§ je schopn§ zmŊnit naġe 
srdce, myġlen², postoj k ģivotu? N§ġ postoj k jinĨm 
lidem, tj. i lidem jin® barvy pleti, jin®ho n§boģenstv², 
jin®ho svŊton§zoru? Sm²me vŢbec bĨt lepġ²mi  
lidmi? 
My pŚece nepŚest§v§me z§vidŊt sv®mu sousedovi, 
ģe m§ lepġ² auto, dŢm, dobŚe placenou pr§ci, mŢģe 
si dovolit zahraniļn² dovolen®, m§ rodinu, je zdravĨ, 
vede se mu l®pe neģ n§m. Ve sv® malomyslnosti 
hled²me st§le jen na to ġpatn®. Vin²me za to kdeko-
ho ï jen ne sebe samotn®. 
Co dŊl§me pro to, aby byl tento svŊt lepġ²? 
Jak® m§me sny, pokud vŢbec nŊjak® m§me?  
A jestliģe ano ï jsou to tak® sny pln® utopie?  

mailto:muzeumexil@muzeumexil.cz
https://anzacultra2015.everydayhero.com/au/vlastik-and-jo
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TŚeba sny o tom, ģe tento svŊt opravdu mŢģe bĨt 
lepġ²m, ģe lid® se na sebe dok§ģou usm²vat a 
navz§jem si pom§hat, ģe z§kon je moģn® vn²mat 
i jen jako posledn² brzdu, posledn² instanci, ģe to 
staroz§konn² Ăjen pro tvrdost vaġeho srdce je 
nutn® m²t Ś§dñ je pro n§s vĨzvou st§t se lepġ²mi? 
Natolik zralĨmi, natolik tolerantn²mi, velkorysĨmi 
a ļistĨmi ï ve smyslu sluġnosti, korektnosti  
a upŚ²mnosti ï ģe jiģ nebudeme potŚebovat ģ§d-
nĨ z§kon shora, protoģe to naġe srdce a naġe 
svŊdom² budou onŊmi mor§ln²mi institucemi, 
kter® n§s budou korigovat, kdyģ zbloud²me,  
a navigovat, abychom znali smŊr? 
Co je ġpatn®ho na tom, kdyģ se odvol§v§me  
na Jeģ²ġŢv ģivot a na jeho uļen²? DŊl§-li  
to nŊkdo jinĨ a podle toho tak® ģije ï nemŊli  
bychom si rozumŊt, chovat se k sobŊ jako souro-
zenci, jako bratr a sestra, kteŚ² se maj² r§di a tŊġ² 
se z kaģd®ho i sebemenġ²ho ¼spŊchu v postupo-
v§n² na cestŊ k dokonalosti toho druh®ho? 
Je-li nŊkdo bez viny, pros²m ï klidnŊ po mnŊ 
hoŅte kamenem. Je to vĨzva i pro mne. 
I have a dream, ģe pŚijde den, kdy n§s n§boģen-
stv² a naġe pŚ²sluġnost k nim jiģ nebudou rozdŊ-
lovat, ġtv§t k vraģdŊn² a diskriminaci, straġit 
peklem a hŚ²chem, fundamentalismem ļi rigoro-
sitou, vyhroģovat pŚ²kazy a z§kazy, moralizovat, 
svazovat a zotroļovat, ale otevŚou n§m nov® 
obzory a moģnosti smŊrem k duchovn²m vĨġi-
n§m a ke skuteļn® svobodŊ Boģ²ch dŊt², stanou 
se n§strojem k tomu, aby z n§s byli lepġ² lid®, 
schopn² navz§jem komunikovat, spolupracovat, 
d²vat se dopŚedu spoleļnĨm pohledem, ct²t  
hodnoty s jejich stupnic², d§vat ģivotu smysl,  
optimismus, radost a nadŊji, a tam, kde vl§dne 
nen§vist a zloba, vn§ġet Boģ² pokoj a dobro.  
Na t®to zemi, protoģe jinou zemi a jin® m²sto 
k existenci nem§me. Jestliģe nŊjakĨ jinĨ svŊt ļi 
forma byt² existuje, vŊŚ²me-li v l§sku, spravedl-
nost a m²r, ģijme tŊmito hodnotami jiģ nyn².  
S nimi nikdy neprodŊl§me, aŠ n§s po smrti ļek§ 
cokoliv. This is my dreamé 
VŊŚ²c²m vġech vyzn§n² pŚeji na naġ² spoleļn® 
cestŊ ģivotem a do Nov®ho roku 2015 vġe dobr®. 

 

Winston Churchill k aktu§ln²mu probl®mu 
 
ĂJak straġn® proklet², jeģ mohamed§nstv² vloģilo na sv® uct²va-
ļe!  KromŊ fanatick®ho ġ²lenstv², kter® je stejnŊ nebezpeļn®  
u ļlovŊka jako vzteklina u psa, jeġtŊ ustraġen§ fatalistick§  
apatie.  DŢsledky jsou v mnoha zem²ch zjevn®. Nepromyġlen® 
chov§n², zaostal® zemŊdŊlstv², nepruģn® obchodn² metody  
a absence ochrany majetku existuj² vġude tam, kde vl§dnou 
nebo ģij² Prorokovi n§sledovn²ci. Degradovan§ smyslnost  
pŚipravuje ģivot o jeho kr§su a kouzlo, stejnŊ tak jako o jeho 
dŢstojnost a posv§tnost.  Skuteļnost, ģe podle mohamed§n-
skĨch z§konŢ mus² kaģd§ ģena patŚit nŊjak®mu muģi jako jeho 
vĨluļnĨ majetek, aŠ jiģ jako jeho d²tŊ, manģelka nebo konkub²-
na, mus² v®st nutnŊ ke zpoģdŊn² vymizen² otroctv² aģ do doby, 
kdy Isl§m pŚestane m²t nad lidmi takovou velkou moc. 
Jednotliv² muslimov® mohou vykazovat vynikaj²c² vlastnosti,  
ale vliv tohoto n§boģenstv² paralyzuje spoleļenskĨ vĨvoj tŊch, 
kdo ho n§sleduj².  Na svŊtŊ neexistuje ¼padkovŊjġ² s²la.   
Zdaleka ne na vymŚen², mohamed§nstv² je militantn²m, st§le  
se ġ²Ś²c²m n§boģenstv²m.  Jiģ se rozġ²Śilo stŚedn² Afrikou,  
na kaģd®m kroku vychov§v§ bojovn²ky neznaj²c² strach,  
a kdyby nebylo kŚesŠanstv² zaġt²tŊn®ho silnĨmi paģemi vŊdy, 
proti kter® marnŊ bojovalo, civilizace modern² Evropy by mohla 
zaniknout, stejnŊ jako civilizace star®ho ř²ma. 
 
How dreadful are the curses which Mohammedanism lays on its 
votaries! Besides the fanatical frenzy, which is as dangerous  
in a man as hydrophobia in a dog, there is this fearful fatalistic 
apathy. The effects are apparent in many countries. Improvi-
dent habits, slovenly systems of agriculture, sluggish methods 
of commerce, and insecurity of property exist wherever  
the followers of the Prophet rule or live. A degraded sensualism 
deprives this life of its grace and refinement; the next of its  
dignity and sanctity. The fact that in Mohammedan law every 
woman must belong to some man as his absolute property ï 
either as a child, a wife, or a concubine ï must delay the final 
extinction of slavery until the faith of Islam has ceased to be  
a great power among men.  
Individual Moslems may show splendid qualities. Thousands 
become the brave and loyal soldiers of the Queen; all know 
how to die; but the influence of the religion paralyses the social 
development of those who follow it. No stronger retrograde  
force exists in the world. [5] Far from being moribund, Moham-
medanism is a militant and proselytizing faith. It has already 
spread throughout Central Africa, raising fearless warriors  
at every step; and were it not that Christianity is sheltered  
in the strong arms of science, the science against which it had 
vainly struggled, the civilisation of modern Europe might fall,  
as fell the civilisation of ancient Rome.[6]ñ:  248ï250 
 
 
Sir Winston Spencer Churchill (30. 11. 1874 ï 24. 1. 1965) 
The River War, first edition, Vol. II, pages 248-50,  
London: Longmans, Green & Co., 1899 
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MšJ DOMOV 
 
Jaroslav Henzl 
 
Plynou rozmanit®, vġedn² i sv§teļn², smutn® i vesel®,  
bŊģn® i neoļek§van® dny, st§le jeġtŊ hled²m dopŚedu,  
ale ļastŊji se zaļ²n§m ohl²ģet, vracet do sv® minulosti.  
M® moravsk® koŚeny jsou nezamŊnitelnŊ v m®m nitru  
a duġi, jsou prorostl® celĨm tŊlem. Morav§kem, 
s genetickĨmi vlastnostmi mĨch pŚedkŢ, jsem se zrodil, 
Morav§kem jiģ zŢstanu do posledn²ch dnŢ tady na zemi. 
   Ohl²ģ²m se zpŊt a vybavuji si dŊtstv² v mal® osadŊ  
Kas§rna nedaleko kr§sn®ho mŊsta, kter® je pln® historie, 
skvostnĨch historickĨch staveb, z§kout² a dŢleģitĨch m²st, 
kde prob²haly dŊjiny mŊsta Znojma. Vrac²m se a neust§le 
vn²m§m ¼rodnĨ zelenĨ jih Moravy, plnĨ sadŢ, vinic a oku-
rek. Nemohu zapomenout na vġechny bl²zk®, kteŚ² dnes 
hl²daj² naġe kroky z Ămoravsk®ho nebeñ. Nemohu zapome-
nout na vġechny bl²zk® a pŚ§tele, kteŚ² na kr§sn®m jihu  
st§le zŢst§vaj². 
   Byl jsem pr§vŊ v ĂKristovĨch letechñ, a m® dalġ² ģivotn² 
osudov® kroky mne zavedly do stŚedn² ļ§sti Moravy,  
do menġ²ho malebn®ho mŊsteļka uprostŚed lesnatĨch  
kopcŢ boskovick® br§zdy. Stalo se mĨm druhĨm domovem, 
kterĨ bych jiģ nechtŊl opustit! Vģdy jsem chtŊl hodnŊ cesto-
vat, pozn§vat rŢzn® zemŊ, architekturu, nezamŊniteln® 
dŊjiny, umŊn², rozmanitost krajin a pŚ²rody. R§d bych  
pozn§val rŢznorod® lidi, jejich projevy, mentalitu, zvyky, 
tradice, folklor. Omezen® soukrom® moģnosti, ale hlavnŊ 
neomezenĨ totalitn² reģim mi dlouh§ l®ta nedovoloval vy-
cestovat mnohem d§l tak® na z§pad, nedovolil mi cestovat 
vĨraznŊ na sever, ani mnohem jiģnŊji, za teplem, sluncem 
a exotikou - tŚeba aģ do Austr§lie. Z§vidŊl jsem tamn²m 
lidem, ģe mohou ģ²t l®pe, svobodnŊji, z§vidŊl jsem podma-
nivou pŚ²rodu a volnost australskĨm klokanŢm, kter® jsem 
znal jen z nŊkolika malĨch obr§zkŢ. Dlouho u n§s nebylo 
moģn® volnŊ Ăpovyskoļitñ, - zdaleka ne jak klokani v dalek® 
zemi, nŊkde na druh® stranŊ zemŊkoule. MŊl jsem vġak 
novou, re§lnou moģnost pozn§vat nov® mŊsteļko v naġ² 
mal® zemi, mŊsto Boskovice. 

   I mŊsto Boskovice vģdy mŊlo svoji okouzluj²c²,  
inspiruj²c² pŚ²rodu, svoji historii. Kulturn² souļasnost², 
svĨmi historickĨmi osobnostmi, spoleļenskĨm ģivo-
tem, s aktivn²mi, pŚ§telskĨmi a pŚ²vŊtivĨmi lidmi m§ 
urļitŊ co nab²dnout i n§roļnŊjġ²m n§vġtŊvn²kŢm, 
tŚeba aģ z dalek® exotick® Austr§lie. Poutav® mŊs-
teļko Boskovice, kter® neust§le obdivuji, a kter® bylo 
svŊdkem i mĨch soukromĨch zklam§n², svŊdkem 
smutnĨch, neļekanĨch a l²tostivĨch ud§lost², je pro 
mne neust§le m²stem objevov§n², pozitivn²ch  
proģitkŢ, m²stem nekoneļn® inspirace. Mnohokr§t je 
zachytily m® fotoapar§ty, kamery, ale nejv²ce se mu 
vŊnovaly m® mal²Śsk® ġtŊtce. 
   Boskovice, leģ²c² severnŊ od moravsk® metropole 
Brna, byly zaloģen® ve 13. stolet² jako trhov§ osada. 
Z nŊkterĨch archeologickĨch n§lezŢ je vġak pravdŊ-
podobn®, ģe v t®to oblasti pobĨvali lid® jiģ mnohem 
dŚ²ve. Dlouho jsem nevŊdŊl, ģe nŊjakĨ Jimram byl  
v roce 1222 pŚi pŚed§n² ¼Śedn² listiny PŚemyslem 
Otakarem I., kde bylo prvn² uveden² n§zvu - Bosko-
vice. Aģ teprve po 100. letech, v roce 1313 existuje 
prvn² zn§m§ informace o hradŊ v Boskovic²ch. Prvn² 
p²semn® informace o Boskovic²ch jako mŊstŊ, jsou 
zn§m® z roku 1413. Prvn² moģnost poŚ§dat v Bosko-
vic²ch jarmark a vĨroļn² trhy v den svat®ho V²ta byla 
v roce 1463 a tyto akce povolil kr§l JiŚ² z PodŊbrad. 
   Prvn²mi majiteli mŊsta i hradu ze 13. stolet² byli 
"P§ni z Boskovic". V roce 1398 - 1458 je vystŚ²dali 
"P§ni z Kunġt§tu". Po nich se opŊt vrac² "P§ni z Bos-
kovic". V roce 1547 jsou drģiteli majetkŢ rody "EderŢ 
ze ĠŠiavnice" a po dalġ²ch dvaceti letech se st§vaj² 
majiteli "Morkovġt² ze Z§stŚizl." Koncem 17. stolet² 
pŚebral panstv² rod DitrichġtejnŢ. Posledn²mi majiteli 
mŊsta a panstv² byl rod "Mensdorff ï Pouillyñ. 
   Boskovice jsou jako mŊsto v listin§ch poprv®  
uvedeny v roce 1759. Na mŊsto byly povĨġeny prav-
dŊpodobnŊ mezi lety 1740 - 1780, za vl§dy Marie 
Terezie. MŊsto mŊlo sv® ģidovsk® ghetto, do kter®ho 
se vch§zelo dvŊma branami, vzniklo v roce 1727. 
VŊtġina ģidŢ poch§zela z Brna. 
V roce 1930 bylo v Boskovic²ch 318 ģidŢ, ale 14.  
aģ 15. bŚezna 1942 muselo z Boskovic nucenŊ odej²t 
458 ģidŢ do koncentraļn²ch t§borŢ. Po v§lce se jich 
vr§tilo jen p§r. Boskovice se nach§z² v nadmoŚsk® 
vĨġce 381 m. PatŚ² do blanensk®ho okresu, jsou 
vzd§leny 35 km severnŊ od Brna a leģ² na hranici 
Drahansk® vrchoviny, vkl²nŊn® do boskovick® 
br§zdy. Severoz§padnŊ od mŊsta se nach§z²  
"Vodn² n§drģ Boskoviceñ a pŚ²rodn² rozs§hlejġ² park 
"řehoŚkovo koŚenecko". Na jiģn²m okraji mŊsta  
prot®k§ klidnĨ potok "BŊl§", kde se d§ neust§le  
proch§zet v klidn®m a pŚ²vŊtiv®m "Pilsk®m ¼dol²". 
   Na vġechna tato kr§sn§ m²sta se r§d opakovanŊ 
vrac²m. Ļerp§m zde potŚebn® osvŊģen², nezbytnou 
inspiraci, do svĨch realistickĨch obrazŢ jsem jiģ  
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vdechl a vloģil hodnŊ sv®ho citu, z§jmu i energie, 
vŊnoval jsem jim hodnŊ sv®ho ļasu a znaļnou m²ru 
trpŊlivosti. Mnohokr§t jsem malebn® mŊsto Boskovi-
ce tak® fotil a filmoval, jeho historick® a dominantn² 
stavby, hrad, z§mek, radnici, kostel sv. Jakuba,  
ģidovskou ļtvrŠ, dalġ² pam§tky a z§kout². Velice  
pŢsobiv® jsou celkov® pohledy na mŊsto ze zn§m®-
ho vrchu na ĂVinohr§dk§chñ, nebo z vyvĨġen®,  
zahr§dk§Śsk® ļ§sti mŊsta ĂRovn®ñ.  
   Fotil jsem, filmoval a s vŊtġ²m zaujet²m maloval 
tak® moji rodnou vesniļku, i tajemn® historick®  
Znojmo, jeho klikat®, starobyl® uliļky a vyp²naj²c² se 
starod§vn® stavby. M® fotoapar§ty zachytily a rozliļ-
n® ġtŊtce namalovaly i jin® oblasti naġ² mal® zemŊ, 
m®ho domova, namalovaly jiģ mnoho tv§Ś² obyļej-
nĨch lid², ale i zn§mĨch osobnost² ļesk® kultury, jen 
m§lo jsem vġak maloval v jinĨch zem²ch. Snad jeden 
z mĨch obrazŢ, kter® jiģ pŚekroļily hranice nŊkolika 
st§tŢ Evropy, doputoval aģ do dalek® Austr§lie.  
Je to vġak jen mal§, skromn§ pozornost nezn§m®ho 
moravsk®ho mal²Śe lidem a t®to zemi. Nemohl jsem 
si pŚ²liġ Ăvyskakovatñ v totalitn² dobŊ, jiģ vŢbec ne 
jako australġt² klokani, nemohu si pŚ²liġ Ăvyskakovatñ 
ani nyn². M§ poļ§teļn² l®ta seniora jsou vġak neoļe-
k§vanŊ Ăsvobodn§ñ, voln§, vyplnŊn§ zaj²mavĨm  
a bohatġ²m kulturn²m ģivotem, ģiji svĨmi z§jmy, m§m 
otevŚenou a nekoneļnou moģnost pozn§vat dobr®, 
pŚ§telsk®, sympatick® a zaj²mav® lidi v re§ln®m ģivo-
tŊ i prostŚednictv²m internetu snad po cel®m svŊtŊ. 
   M§m z§jem bĨt v pŚ§telsk®m a obohacuj²c²m  
kontaktu tŚeba jen s jedn²m pŚ²vŊtivĨm ļlovŊkem  
i z dalek® Austr§lie. Pos²l§m srdeļnĨ pozdrav  
vġem krajanŢm, svobodnĨm lidem, vġem klokanŢm,  
kr§snĨm mŊstŢm a ¼chvatn® pŚ²rodŊ v zemi  
na druh® stranŊ zemŊkoule, a byl bych r§d, kdyby  
se se mnou nŊkterĨ z v§s chtŊl p²semnŊ spojit. 
[henzl.jaroslav@seznam.cz]  
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NEVŉSTA Z FILIPĉN,  
ZEMŉ TAJEMNħCH SIL A DUCHš 
 
Blanka Kubeġov§ 
 
Jsou hrdinov® vŊļn² a neopakovateln², mŢj br§cha Jerry  
je jedn²m z nich. Stal se hrdinou nŊkolika mĨch pov²dek  
i rom§nŢ a nejinak je tomu i v tomto cestopisn®m vypr§vŊn² 
ĂNevŊsta ze zemŊ tajemnĨch sil a duchŢñ. Jerry, sn²lek,  
kter®ho neust§le pŚitahuj² ģeny, podobnŊ jako dobrodruģstv² 
a nebezpeļenstv², si nevŊstu Arlene nepŚivezl odnikud jinud 
neģ z Filip²n, ostrovŢ, kter® jsou i v naġ² dobŊ cestov§n²  
a cestovn²ch horeļek obestŚeny kouzly a tajemstv²m.  
SpoleļnŊ s hlavn²mi hrdiny pŚ²bŊhu jsem se pokusila nŊkter§ 
z nich poodhrnout a nechat nahl®dnout do ģivota, zvykŢ  
a tradic t®to n§dhern®, ale chud® a nepokoji zm²tan® zemŊ. 

 
Ako Filipina, Akong Mindanao! 
Ach, moje Filip²ny...  Ach, m® 
Mindanao!  
   Ach, Philippines! Ach, Manila! 
VŢnŊ a barvy! Tropick§ metropole 
ostrova Luzon s uk§zkovĨmi  
hotely se str§ģci v livrej²ch  
se samopaly, s mrakodrapy  
boh§ļŢ ve ļtvrt²ch s poh§dkovĨmi 
jm®ny ulic von²c²ch po tamaryġ-
c²ch, s cementovĨmi domy tŊch  
o nŊco chudġ²ch a s koloniemi 
barabizen z krabic a plechu tŊch 

¼plnŊ na dnŊ, nepatŚila do jej²ho ģivota a rozhodnŊ to nebylo 
jen proto, ģe leģela na ostrovŊ Luzon, vzd§len®m cel® kilo-
metry. Z§bavn² ļtvrtŊ s nevŊstinci a kluby s prostitutkami j² 
nah§nŊly hrŢzu ï probŢh, jen aby jednou neskonļila tady!  
   Arlene nemŊla na Manilu nejpŊknŊjġ² vzpom²nky, a pŚesto 
ï co by za to dala, kdyby se tam teŅ mohla pŚen®st! Vl§dl tu 
velkomŊstskĨ chaos, silnice zamoŚen® tax²ky a auty sevŚe-
nĨmi jedno do druh®ho, kŚikem, Śevem klaksonŢ i tis²cero 
vŢnŊmi. A samozŚejmŊ prachem a smogem! Ģe by tu byl ale 
¼plnĨ zmatek, tak to zase ne! JistĨ poŚ§dek v nepoŚ§dku se 
tu dal dohledat. NejvŊtġ² chaos bylo totiģ moģn® pozorovat 
na ulic²ch vedouc²ch na pomysln® ġachovnici mŊsta vodo-
rovnŊ. Ty byly dennodennŊ zacpan® a pŚecpan® nejen tax²-
ky, ale i Ăjeepney* a plechovĨmi mikrobusky rozv§ģej²c²mi 
ovoce a zeleninu, a vġechny se touģily nŊjak prosadit. Budily 
pocit, ģe kaģdĨ si tu jezd², jak chce, vġechny dohromady se 
pŚedj²ģdŊly, couvaly, Śvaly a zastavovaly v okamģiku, kdy to 
ļlovŊk nejm®nŊ ļekal, ze vġech se ozĨvala na pln® pecky 
z§padn² muzika a vġechny vypouġtŊly mraļna smradlav®ho 
kouŚe. A zat²mco jedni Śidiļi divoce maļkali houkaļky, jin² 
sedŊli neteļnŊ, jako kdyby se jich plechov§ lavina vpravo  
a vlevo, a tak® pŚed nimi a za nimi ani netĨkala. 
   Je moģn®, ģe j² to tehdy nepŚipadalo ani trochu divn®? 
V jeepneyech kromŊ volantu snad nic nefungovalo. PojiġtŊn² 
neexistovalo, ale karamboly naġtŊst² nebyly zas tak ļast®, 
jak by se dalo oļek§vat. Kdyģ nŊkoho nedejbŢh pŚejeli, st§lo 
ho to pouze odġkodnŊn² rodinŊ. Ta sice nesk§kala radost², 

ale byla vdŊļn§ i za symbolick® pŚispŊn², nŊjakĨch 
pades§t tis²c peso to spravilo. To se samozŚejmŊ  
nevztahovalo na cizince. BŊloch mohl poļ²tat s t²m,  
ģe bude sedŊt v base, aŠ je vinen nebo ne, tak dlouho, 
neģ se zjist², ģe v²c uģ z nŊj nen² moģn® vym§ļknout. 
Snad i proto nebylo b²lou tv§Ś za volantem moc vidŊt. 
Jestliģe se takovĨ odv§ģlivec pŚece jen objevil, mohl 
poļ²tat s t²m, ģe ho co nevidŊt nŊjak§ policejn²  
pl§caļka zastav² a bude cht²t vyģebrat aspoŔ ¼platek  
na veļeŚi. Rada byla jednoduch§: prostŊ nezastavit!  
   Prvn² vŊc, kter§ tu kaģd®ho zaskoļila, byl velkomŊst-
skĨ smog a prach. A druh§, ģe i v t® neuvŊŚiteln® ġp²nŊ 
byla vġechna auta, vġechny jeepney i autobusky na-
blĨskan® a ļist®! Jejich majitel® je nejen neust§le myli, 
ale tak® si je vyġŔoŚili po sv®m. Vozidla byla vŊtġinou 
pomalovan§ vĨjevy z bible a n§boģenskou t®matikou, 
a protoģe ġlo o zemi nejen katolickou, ale i zemi  
duchŢ, tak uvnitŚ nesmŊly kromŊ svatĨch obr§zkŢ  
chybŊt ani vġelijak§ cinkrlata. Vġechny m²stn² Śidiļe 
pak chr§nila madonka nad palubn² deskou a zlat® tŚ§s-
nŊ ze svatoz§Śe svat®ho Jezul§tka. Kdysi j² babiļka 
vypr§vŊla, ģe mal® El Nino bezstarostnŊ poletovalo  
po svŊtŊ a vġude, na co dopadly jeho paprsky, vl§dlo 
ġtŊst² a spokojenost. Od t® doby i Śidiļi vozili ve voze 
vģdy nŊkolik jeho paprskŢ, aby ochr§nily je i jejich  
cestuj²c². Ģe je to jen poh§dka? No moģn§...    
   Je brzy r§no, teplomŊr se pomalu, ale jistŊ ġplh§  
ke tŚic²tce. Tady ve ļtvrti na okraji jsou domy obehna-
n® nepravidelnŊ vysokĨmi zdmi z velice tenkĨch  
betonovĨch tv§rnic nastavenĨch t²m, co se kde naġlo. 
Jen kousek od nich sp² na chodn²ku chlapec, pod hla-
vou m§ kus kartonu od margar²nu. Na taxi ovġem  
Arlene nem§ a jeepneybus, m²stn² taxi, je jako obyļej-
nŊ plnĨ. PŚesto zastav², kaģdĨ pasaģ®r je v²tanĨ. 
V jedn® z postrann²ch ulic pr§vŊ t§hnou na trakaŚi  
nevŊstu v b²l®m, velice mladĨ ģenich m§ na sobŊ sv§-
teļn² oblek a sand§ly, kytice b²lĨch lili² jakoby pokoŚila 
smog a zavonŊla aģ semé V²c uģ Arlene zahl®dnout 
nestaļ², zakopne a octne se tv§Ś² v tv§Ś vymydlen®mu 
sel§tku na kl²nŊ postarġ² ģeny v ļervenĨch ġatech.  
   Tak a m§ to, uģ v², co j² tu chyb²! Barvy! ĂI miss  
Philippines,ñ vzdychne a ponoŚ² se do sebe. Proļ jen 
se tu vġichni obl®kaj² tak ġedivŊ? Sel§tko vĨsmŊġnŊ 
zamrk§ bŊlounkĨmi Śasami.  
   S Śidiļem se nesmlouv§. Arlene mu vtiskne poģado-
van® drobn®, vmŊstn§ svoje zadn² mandliļky vedle 
pras§tka, Śidiļ se pokŚiģuje, vyġle stŚelnou modlitbiļku 
a s§hne na tŚ§snŊé  
   Arlene se lehounce zatetel². Kdepak, Manila  
nepatŚila do jej²ho ģivota, co by tu dŊlala, chud§ky  
i s jejich jeepney odtud honili jako psy.  
   Honili, ale neodehnali. PŚeģ²vali o nŊkolik kilometrŢ 
d§l, v kolonii plechovĨch chatrļ² bez pŚ²vodu vody  
a elektŚiny, bez kanalizace. Tady se krļily jejich squat-
tery, divok® osady a poslepovan® kolonie barabizen 
tak ubohĨch, ģe uģ ani uboģejġ² bĨt nemohly. JedinĨm 
spoleļnĨm jmenovatelem tŊchto temnĨch pŚ²bytkŢ  
bez oken byly hordy hladovĨch dŊt². ĢivoŚily  
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a pŚeģ²valy v tŊchto nor§ch dva na dva metry pobitĨch kusy 
plechu anebo jen krabicemi, co se prostŊ naġlo. Chatrļe 
jedna na druh® mŊly mnohdy spoleļn® stŊny, nebylo tu 
svŊtlo a lid® tu ģili prakticky v neust§l®m pŚ²tm². Chudoba 
ale uļ² vynal®zavosti a tak v posledn²ch letech elektŚinu 
nahradila obyļejn§ plastov§ lahev. Do plechu ve stŚeġe  
se udŊlal otvor o velikosti pet lahve. Pak uģ se jen do n² 
nalila voda a l§hev se ġirġ²m koncem zapustila do otvoru.  
O zbytek se postaralo slunce. Jeho paprsky pronikly lahv² 
ve stŚeġe a oz§Śily m²stnost pod sebou jako ta nejsilnŊjġ² 
ģ§rovka. Tyhle slamy nebylo moģn® jen tak zlikvidovat, lid² 
bylo pŚ²liġ mnoho a kam s nimi?  
   StejnŊ tak bylo nemoģn® zniļit odpad a ġp²nu, kter§  
odt®kala do deġŠovĨch kan§lŢ, a ty ji pak pŚi prŢtrģ²ch  
splachovaly d§l do moŚe. Protoģe se vġak nic neztr§c², tak  
i tuto ġp²nu moŚe tvrdoġ²jnŊ odm²talo a vyvrhovalo ji zp§tky 
na bŚeh. Hlavn² kan§l byl d§vno docela pŚeplnŊnĨ vġ²m t²m 
neŚ§dem. I ten vġak dok§zaly matky jeġtŊ d§l zuģitkovat  
a na ohni z odpadu vaŚily rĨģi. 
   A poŚ§d to jeġtŊ nebylo vġechno. Dalġ² desetitis²ce  
otrhancŢ pŚil§kanĨch vidinou hlavn²ho mŊsta ģivoŚily  
a pŚeģ²valy na kolej²ch opuġtŊnĨch trat². Ale i na trat²ch, 
kter® byly v provozu, prohled§vali tihle vydŊdŊnci  
neust§le n§spy i kolejiġtŊ. Takov² nemŊli ani tu boudu,  
spali na rozedran® pneumatice nebo kusu hadru. NemŊli 
nic, ale i toto nic bylo tŚeba ve dne v noci br§nit proti zlodŊ-
jŢm, stejnĨm chud§kŢm, jako byli oni sami.   
   PodobnŊ jako v jejich vsi, neexistoval ani tady sbŊr  
odpadu, nikde ani to nejprostġ² soci§ln² zaŚ²zen². Tohle  
pŚece znala, jenģe tady na tom byli desetkr§t, stokr§t hŢŚ! 
Vġechno svinstvo, vġechny odpadky se sv§ģely na skl§dku 
na kopec zamoŚenĨ krysami a praġivĨmi psy. HoŚel ve dne 
v noci, ale ani to nestaļilo a kopec rostl poŚ§d d§l a vĨġ 
vzhŢru k nebesŢm jako nekoneļn§ obģaloba syst®mu,  
kterĨ nedok§zal zabr§nit ģivoŚen² a pŚelidnŊnosti. Tady  
na hoŚ²c² hoŚe, na hektarech odpadu a svinstva se v puchu 
a kouŚi neust§le pŚehrabovaly stovky dŊt² ve snaze a nadŊ-
ji, ģe najdoué Co? VlastnŊ cokoli. Kusy kovu, kosti, sklo 
z nedalek®ho pivovaru, nŊco, co by se dalo jeġtŊ vymŊnit, 
prodat, upotŚebit. Srdce se j² sevŚelo.  
   A odpoledne na bŚehu Manilsk®ho z§livu stejnĨ obr§zek: 
DŊti, vŊtġinou jen spoŚe obleļen® nebo s nahĨmi zadky, 
chodily podle moŚe a hledaly a lovily tot®ģ, jen s t²m rozd²-
lem, ģe tentokr§t prohled§valy hladinu bez¼tŊġnŊ pokrytou 
plastem a chuchvalci a bublinami jedovat® ġp²nyé Ģe by 
se v n² uģ tehdy zrodila myġlenka jednou odtud odej²t?    
   ĂManila?ñ nal®h§m d§l, ale Arlene uģ zase nereaguje. 
D²v§ se nŊkam mimo mne a pŚedst²r§, ģe nech§pe, o ļem 
je Śeļ. Odtud je domov nedosaģitelnĨ a ztracenĨ, moģn§ 
navģdycky. Kdy tam byla naposled? Zd§ se to d§vno,  
pŚestoģe pŚiletŊla teprve pŚed tĨdnem. Nemohla by pŚesnŊ 
Ś²ct, co se za tu dobu vġechno ud§lo, ļas se zastavil a uv²zl 
v n² jako bezedn§ d²ra, kter§ se chystala hladovŊ pozŚ²t 
sebemenġ² vzpom²nku.    
   Tv§Ś² j² pŚel®tne bolestnĨ ¼smŊv. Copak Manila, ale co 
jej² rodn§ provincie, co rodnĨ Talisayan, co sestry a bratŚi, 
co matka? Cel§ desetilet² ģili v azylu svĨch rodinnĨch  
komunit, kde mezi psy, kohouty a prasaty neust§le  

pob²hala polonah§, bos§ a pokŚikuj²c² dŊcka. 
Mezi porŢznu slepovanĨmi chĨġemi pohlce-
nĨmi v zeleni se na ġŔŢr§ch suġilo pr§dlo. 
Vġichni neust§le nŊco sh§nŊli, vġichni byli 
neust§le ve stŚehu a na obhl²dce po nŊļem... 
   Po praġnĨch ulic²ch plnĨch vĨmolŢ a dŊr 
proj²ģdŊly ġkytaj²c² jeepney a zch§tral® 
tricykly, motorky stopŊtadvac²tky obloģen® 
dŊtmi a dospŊlĨmi. Po stranŊ mŊly pŚipojeno 
jeġtŊ jedno koleļko a boudiļku se stŚ²ġkou, 
sem se veġli norm§lnŊ dva hubeŔouŚi,  
ale tady jich jelo najednou hned pŊt. Ģe v²c  
to uģ opravdu nen² moģn®? Chyba! Pr§vŊ 
proj²ģd² jeden takovĨ ġkytaj²c² vehikl kolem, 
obloģenĨ je do vĨġky i ġ²Śky, ļtyŚi dospŊl² 
vepŚedu, pŊt dŊt² vzadu. Jeden ze spolujezd-
cŢ se k nosiļi pro jistotu pŚikurtoval p§sy.  
V pestŚe pomalovanĨch kabin§ch se pŚev§-
ģeli kohouti a jin® zv²Śectvo, ale kohouti  
nejļastŊji, kanystry s naftou, koġe a bedny  
se zeleninou i proutŊn® koġe a koġ²ky jako 
takov®. 
   ĂHi, Joe!ñ V prachu ulice na chvilku zasv²t² 
jen zdrav® b²l® zuby. A koġilky! Ļ²m pestŚejġ², 
t²m hezļ², st§le ļisŠounk®, st§le naģehlen® 
jako ze ġkatulky. Tyto motocyklov® rikġi,  
anebo jen obyļejn§ voz²tka kombinovan§  
s ploġinkou vzadu, byly nejļastŊji vyr§bŊn® 
podom§cku tak, aby se na nŊ veġlo co nej-
v²c. KaģdĨ jeepney od tŊch nejjednoduġġ²ch 
aģ po ty vŊtġ² se stŚ²ġkou byl origin§l. NejdŚ²-
ve zprovoznili arm§dn² dģ²py, kter® tady  
nechali Ameriļan®. TeŅ je vyr§bŊli sami 
takŚ²kaj²c na kolenou: motory z Koreje nebo  
z Ļ²ny, chassis tŚeba z Japonska a karoserie 
vyklepali na ulici ruļnŊ z plechu a trubek  
pomoc² ġablon a jednoduchĨch n§strojŢ.  
Na takto vyroben® jeepney byli samozŚejmŊ 
patŚiļnŊ pyġn², ozdobili je svŊt®lky a reflekto-
ry a udrģovali je napar§dŊn® a v ļistotŊ.  
Tady v tom prachu to znamenalo umĨt den-
nŊ, a tŚeba nŊkolikr§t.     
   Pozor, tady ten motocyklista nen² bezhlavĨ, 
ale veze odkudsi ukoŚistŊnou dlouhat§nskou 
roli vlnit®ho plechu. Jednou rukou bravurnŊ 
drģ² Ś²d²tka, druhou pŚidrģuje na rameni roli 
zakrĨvaj²c² mu hlavu. Na nohou m§ ovġem 
pl§ģov® boty, jak jinak! Ten ļŢrek vody, kterĨ 
nech§v§ za sebou, nen² ze strachu, ale 
z bedny s rychle rozt§vaj²c²mi krychlemi ledu. 
JinĨ vĨteļn²k pŚev§ģ² na star®m dģ²pu pras§t-
ko pro jistotu sv§zan® a zabalen® do rohoģe. 
Do provozu se pŚipletly i selsk® dvoukol§ky  
a p§r buvolŢ.   
   M§ġ hlad? Nic snazġ²ho neģ se zastavit 
t§mhle pod tŊmi barevnĨmi praporky, podob-
nĨch restaurac² je nŊkolik v kaģd®m bloku. 
Vġak uģ na tebe m§vaj²é  
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   Arlene udŊl§ pohyb rukou, nŊco jako jdi pryļ!  
a povzbudivŊ se na mne usmŊje. Ano, ch§pu to dobŚe, 
ten pohyb znamen§ pravĨ opak neģ tady u n§s.  
Neodh§nŊj² tŊ, ale volaj²é Kam? Copak nevid²ġ tady 
ty hrnce? Jsou vystaven® na foġnŊ, staļ² nadzvednout 
pokliļku, nat§hnout a... Dobr®? Ohniv® tak, ģe to aģ 
vyr§ģ² dech? Tak to si d§m! Na teplotu se nehled², 
ģensk§ j²dlo navaŚila r§no a jak® je, takov® ho m§ġ.  
   Minulost v pamŊti sl§dne, ale jak to bylo doopravdy? 
CelĨ den obstar§vala cel§ rodina j²dlo, aby se pak  
o vġechno veļer rozdŊlili. KaģdĨ ļlen mnohoļlenn® 
rodiny nŊļ²m do tlupy pŚispŊl, aby se veļer mohli  
spoleļnŊ naj²st. NŊkdy se to povedlo, jindy ne. Jerryho 
kamar§di se j² ptali, jakĨ mŊl takovĨ ģivot smysl.  
NerozumŊla jim a oni nerozumŊli j². Tam se nikdy  
neptali po nŊļem tak smŊġn®m, jako byl smysl ģivota.  
   Kinabuhi... Ģivot, ģivot s§m byl t²m jedinĨm smyslem! 
Kaģdodenn² radost a bolest stŚ²daj²c² se jako noc  
a den. Narozen² a pohŚby. Oslavy, z§pasy a hry.  
Starost o dom§c² zv²Śata a nemocn® sourozence; o to, 
jak se ubr§nit nepŚ²zni pŚ²rody, jak ļelit vŊtru a z§pla-
v§m, sesuvŢm bahna a pŚ²valŢm deġtŊ. AŠ dŊlali, co 
dŊlali, pŚ²roda byla vģdycky o krŢļek napŚed a vģdycky 
se uk§zala jako ta silnŊjġ². A pŚedevġ²m st§le stejn§ 
starost, jak a kde sehnat a navaŚit j²dlo a nasytit celou 
velkou rodinu. V tom vġem, dokonce i v neġtŊst², kter® 
je pravidelnŊ vyhled§valo, byl pŚece smysl jako hrom! 
ProstŊ tady jsem ï tak se usmŊj, zam§vej, je kr§snĨ 
den, dalġ² kr§snĨ den na Mindanao! 
 
 
------------------------------------------------------------------------- 
* jeepney a jeepneybusy ï nejrozġ²ŚenŊjġ²  
a nejtypiļtŊjġ² dopravn² prostŚedek na Filip²n§ch 

 

ǂ  Konzul§t Ļesk® republiky 
v Sydney vydal online 80str§nko-
vou informaci zamŊŚenou  
na z§kladn² popis ¼stavn²ch,  
administrativn²ch, politickĨch, 
spoleļenskĨch a demografickĨch 
rysŢ Austr§lie. Bylo to dobŚe  

a vĨstiģnŊ stylizov§no. Jedna kapitola byla vŊnov§na 
ļesk® prŢmyslov® vĨrobŊ s n§vodem, jak postupovat  
pŚi vĨvozu ļeskĨch vĨrobkŢ do Austr§lie. ChybŊla mi 
informace o ļesk®m pŚistŊhovalectv² do Austr§lie, byly 
to exilov® vlny z let 1939, 1948 a 1969. VlastnŊ st§le 
nezn§me pŚesn§ ļ²sla poļtu exulantŢ, kteŚ² opustili vlast 
n§sledkem totalitn²ho tlaku (a jak byli infiltrov§ni ļsl. 
konzul§rn² aktivitou) a tak® tŊch krajanŢ, kteŚ² zvolili 
Austr§lii za svŢj domov, aŠ jiģ trvalĨ nebo doļasnĨ,  
po roce 1990. Jinak zaj²mav® kompendium  
se nezmiŔuje o moģnostech naġ² ¼ļasti na snŊmovn²ch 
a prezidentskĨch volb§ch. Uvaģuji, zda ¼myslnŊ, dneġn² 
republikou nab²zen§ moģnost je naprosto neudrģiteln§. 
Volebn² m²stnosti v CanbeŚe a Sydney pro tak rozlehlĨ 
svŊtad²l a pŊt menġ²ch okoln²ch ostrovn²ch st§tŢ. Papua 
Nov§ Guinea nebyla uvedena, mŢģe se tedy nyn² volit 
v Port Moresby? Pro krajany ģij²c² v Severn²m teritoriu 
by to bylo pŚijatelnŊjġ² neģ putovat do Sydney. PŚi psan² 
tŊchto Ś§dkŢ jsem dostal zpr§vu, ģe jeden lidoveckĨ  
poslanec koneļnŊ navrhl, aby distanļn² korespondenļn² 
a elektronick® volby byly zavedeny od roku 2017.  
ǂ  Opera v Perthu dostala finanļn² podporu od zdrav² 
podporuj²c² organizace a tak j² nezbylo nic jin®ho,  
neģ st§hnout z programu Bizetovu Carmen. Proļ?  
Jiģ v prvn²m dŊjstv² vid²me a slyġ²me ohnivou Carmen, 
jak se vrac² z pr§ce v tab§kov® tov§rnŊ. Tab§k? Pryļ 
s n²m i s Carmen vel² politick§ korektnost! Jak se tento 
trend kulturn² cenzury postav² k oper§m Richarda  
Wagnera? Zejm®na Prsten NibelungŢv vyzved§v§ 
s nemalou pompou nadŚazenost germ§nsk® rasy.  
Jan§ļek neodsuzuje BezruļŢv antisemitismus. Co  
Ś²k§te naġ² n§rodn² opeŚe Prodan§ nevŊsta? MaŚenļin 
otec zasl²bil svou dceru Vaġkovi, synu sv®ho vŊŚitele. 
Ale ona m§ r§da Jen²ka! V hospodŊ chlapi chv§l² dobr®  
pivo, Jen²k zase svou l§sku a Kecal pŚeb²j² ï pen²ze 
jsou nadevġe. Jen²k ale v ġalebn®m liġ§ctv² odstoup² 
MaŚenku Vaġkovi, z toho si dŊl§ legraci pro jeho  
tŊlesnou vadu, koktavost. Oboj² je konfliktn².  
Ale nakonec Vaġek se pŚevleļe za medvŊda, Kecal  
prohr§l, dobr§ vŊc se podaŚila a vŊrn§ l§ska MaŚenky  
a Jen²ka zv²tŊzila!    
ǂ  Do Prahy pŚijel z Velk® Britanie v²ce neģ stoletĨ  
Nicolas Winton, kterĨ v letech 1938-1939 umoģnil  
odjezd 669 ļeskĨch ģidovskĨch dŊt², zachr§nil jim ģivot. 
U pŚ²leģitosti n§rodn²ho sv§tku 28. Ś²jna ho prezident 
Miloġ Zeman dekoroval nejvyġġ²m ļeskĨm vyznamen§-
n²m ï ř§dem b²l®ho lva. Tak podobnŊ byla in memori-
am ocenŊna Churchillova z§sluha o republiku.  


